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Slovenski 
izvoljeni 

preàtavmki 
v Trstu

Jutri, 8. jun ija , se bo v 
Trstu, v prostorih deželnega 
sveta, zbrala skupščina slo
venskih izvoljenih predsta
vnikov. Prijavilo se jih  je  
167 iz videmske, goriške in 
tržaške pokrajine. Sloven
ske župane, odbornike in 
svetovalce, pokrajinske in 
deželne svetovalce je  skli
ca l p re d se d n ik  A n to n io  
Martini in s tem sprožil po
stopek za oblikovanje 20 - 
Članskega paritetnega odbo
ra, ki ga predvideva zaščitni 
zakon. Kot je  znano gre za 
pomembno telo, neke vrste 
motorja zakona, z vrsto pri
stojnosti, začenši z oprede
litvijo teritorja, na katerem 
bodo veljale zaščitne nor
me.

P arite tn i odbor za slo 
vensko m anjšino sestavlja 
20 elanov, od katerih bo po
lovica italijanskih državlja
nov s lo v e n sk e g a  je z ik a . 
Rimska vlada mora imeno
vati štiri Člane, med kateri
mi enega Slovenca. Deželni 
o d b o r F u rla n ije -Ju ljisk e  
krajine bo moral imenovati 
6 elanov, od katerih 4 Slo
vence, na predlog najbolj 
reprezentativnih organizacij 
slovenske manjšine. Dežel
ni svet bo moral izvoliti se
dem predstavnikov od kate
rih 2 bi morala biti Sloven
ca. In konCno zbor sloven
skih izvoljenih predstavni
kov bo moral jutri izvoliti iz 
svoje srede tri predstavnike, 
ki bodo po vsej verjetnosti 
izraz treh pokrajinskih real
nosti. Tudi druga telesa, ki 
so pristojna za imenovanje 
Clanov v paritetni odbor bi 
m orala  upoštevati pisano 
geografsko, kulturno in po
litično realnost slovenske 
manjšne v F-JK.
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V občinah Dreka, Tavorjana in Centa bodo volitve tudi za obnovo kamunskih uprav

V nedeljo gremo na volitve 
za nov pokrajinski svet

V nedeljo smo spet poklica
ni, de naredimo svojo dužnu- 
ost an gremo na volitve. Na 
našem teritoiju je trieba obno
vit tri občinske uprave (v Dre
ki, Tavoijani in Centi) in po
krajinski svet v Vidmu. Volili 
bojo tudi v Trstu, za Občino in 
Pokrajino, v Gorici za Pokraji
no an sevieda še drugod v de
želi. Tudi tele volitve so po
membne in je pomembno, da 
se izrečemo in opredelimo, saj 
gre za uprave, ki so nam še 
najbolj blizu. Kot smo že pisali 
je tokrat prišlo do velike atomi
zacije in v naših volilnih okro
žjih imamo dosti kandidatov, 
kar pomeni, da bo za vse buj 
težkuo.

Kandidatov za predsednika 
Pokrajine je šest, glavna prota
gonista pa sta Marzio Strassol-

In

do, ki ga podpira Hiša svobo
ščin (Forza Italia, Severna Li
ga, AN in CCD-CDU) in Fla
vio Pressacco, ki je kandidat 
Oljke. Njega podpirajo Zeleni, 
Socialisti, Marjetica, Italijanski 
komunisti, Levi demokrati in 
Lista Pressacco. Oba predstav
ljamo v notranjih straneh.

Drugi kandidati so Sergio 
Cragnolini (Fuarce Friul), Gio
vanni Petris (Evropska demo
kracija), Alessandro Ponsiglio- 
ne (Lista di Pietro), Ernesto 
Pezzetta (PLP per Haider) in 
Alessandro Misdaris (Komu
nistična prenova).
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Mittelfest numero dieci, 
l’occasione di un bilancio

D ieci anni a lle  spalle , 
dieci anni per diventare un 
appuntam ento consolidato
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nel panorama culturale del
la M itteleuropa, con tutti 
gli alti e bassi che derivano 
dal fatto di dipendere eco
n o m ic a m e n te  d ag li e n ti 
pubblici. Ma se in questi 
due lustri il festival di Civi- 
dale ha m antenuto  m olte 
delle sue prerogative, attor
no , n e l l ’E u ro p a  a cu i la 
m an ifestaz io n e  fa r ife r i
mento, tutto o quasi è cam
biato.

E ’ così che l ’Iniziativa 
Centroeuropea, che all’ini
zio contava pochi aderenti, 
oggi vanta la presenza di 
17 Paesi che vanno dall’I
ta l ia  e d a l l ’A u s tr ia  a lla  
B ielorussia e a ll’Ucraina. 
Un serbatoio  culturale  e-

Planinska družina 
Benečije

Cai Sottosezione 
Val Natisone

30
Srečanje obmejnih 

-planinskih društev
Incontro tra le associazioni 
alpinistiche contermini

MatajurN
Program Programma
8.30 Pohodna viti Matajutjaiz vasi 8.30 Esciraone suta cima del Matajur

Matajur-2  uri in pol hoje

11.00 Slovenska sveta m aša 
na  vrhu Matajurja

12.00 Kosilo pri koči Pelizzo

13.30 Uradni del srečanja 
Kulturni program

partendo d a  Montemaggiore 
- 2 ore e  mezza di cammino

11.00 S. Messa in sloveno 
in cima al Matajur

12.00 Pranzo sul piazzale antistante 
S rifugio Pelizzo

13.30 Cerimonia d'apertura ufficiale 
Programma culturale

Con I contributo deta Comunità montana Volt dei Natisone 
e deta Banca di Cividaie e con ì  patrocinio del Comune di Savogna

Un
momento
della
conferenza 
stampa di 
presentazione 
del Mittelfest 
di quest'anno

norme da cui il M ittelfest 
deve per forza attingere, e
10 farà anche q u e s t’anno 
(dal 20 al 29 luglio) con un 
programma - completo per
11 settore musicale, in via di 
definizione per la prosa - 
che è stato presentato lu 
nedì 4 nel municipio di Ci
vidaie.

A fare gli onori di casa è 
stato il presidente dell’As
sociazione Mittelfest, Gio
vanni Pelizzo, che ha ricor
dato l ’im portanza di aver 
raggiunto la decima edizio
n e , so tto l in e a ta  anche  
d a ll’interesse espresso  di 
recente dal Capo dello Sta
to per l ’iniziativa, (m.o.) 

segue a pagina 3

V s o b o to  9. junija o b  15. uri 
v cerkvi sv . H elen e v P od beli

3. mladinsko srečanje
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Osnovna Sola Breginj 
v sodelovanju s  kulturnim druStvm Stol 

In Dvojezično Solo v Spetru

OSTARI E BAR “AL T E M PIE T T O ”

Cividaie
dal 1 al 17 giugno 2001

Degustazione 
Prosciutto di
S. Daniele e del

Tocai friulano
“O S T A R IE  B A R  A L  T E M P IE T T O "

via Michele della Torre 2, Cividaie del Friuli 
te. 0432 703012  -  702602

www.al tem pietto .it - e-mail: info@ altempietto.it
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Cividale fa suo 
l’ex monastero 
delle Orsoline

Aktualno

Con la firma del contrat
to di acquisto avvenuta lu
nedì 4 n e ll’ufficio del sin
daco Attilio Vuga, il m ona
stero di S. M aria in Valle 
passa definitivamente dalle 
m ani della  congregazione 
d e lle  O rs o lin e  a q u e lle  
d e ll’am m in is traz io n e  co 
munale. Si chiude così una 
fa se  c o m p le ssa , in iz ia ta  
co n  la  n o ta  n e g a tiv a  
dell’abbandono di Cividale 
da parte della congregazio
ne religiosa, m a che porta 
ad una conquista importan
te per l ’intera cittadina. Co
me è noto, l ’immobile po
trebbe ospitare, entro bre
v e , un c o rso  di s tu d i 
deH’Università di Udine.

Il costo d e ll’operazione

è s ta to  di 5 m ilia rd i 800 
milioni. Di questi, 3 miliar
di e mezzo sono stati pagati 
lunedì, parte in contanti e 
parte in assegni circolari, 
m entre il rim anente verrà 
versato alle Orsoline entro 
il 28 fe b b ra io  2 0 0 2 . La 
som m a è s ta ta  q u asi nel 
suo com plesso resa dispo
n ib ile  dai m utui concessi 
grazie a due contributi del
la Regione.

D opo la consegna sim 
bolica delle chiavi al sinda
co, le madri hanno espresso 
un forte senso di soddisfa
zione per essere riuscite a 
restitu ire  a C ividale l ’im 
mobile, così come era stato 
dall’inizio nelle loro inten
z ion i. M a di c e rto  il più
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soddisfatto è Vuga, per a- 
v e r c o n d o tto  a te rm in e  
“un’operazione non facile, 
visto che abbiam o dovuto 
intervenire su un prelim i
nare  di acq u is to  g ià  e s i
s ten te  e che in p rin c ip io  
non avevamo a disposizio
ne, come Comune, la som

m a necessaria per l ’acqui
sto”. Ora riparte il pressing 
s u l l ’a te n e o  u d in e se . Il 
com plesso  potrebbe però 
venire usato, in parte, già 
nei p ro ssim i m esi, ad e- 
sempio in occasione dell’i
naugurazione del M ittelfe- 
st. (m.o.)

Pismo
i z  K i m a

Stojan Spetič

Da je Berlusconi v volilni kampanji 
lagal kakor cigan, je  jasno vsakomur, 
najbrž tudi njegovim volilcem. Govoril 
je, da ima svojo vlado “takorekoč že v 
glavi”, dejansko pa jo  je  moral sesta
vljati mukoma in z moCnim smislom 
za kombinatoriko. Saj se je  moral nav
zkrižno dogovarjati s sitnimi in lako
m nim i zavezniki, zraven pa pozorno 
poslušati, kaj mu pravi s Kvirinala dr
žavni poglavar, ki ima sicer malo obla
sti, vendar po ustavi zajamčeno pravi
co, da izbira ministre. Kajti premier jih 
lahko samo predlaga, nato pa usklajuje 
s predsednikom republike.

Kje je, torej, samozavest Viteza iz 
Arcoreja, ko je med volilno kampanjo 
iz dneva v dan iz rokava stresal imena 
svojih bodočih m inistrov, pa so mu 
drug za drugim odrekali? Berlusconi 
dobro ve, da ima v parlamentu večino, 
ki se lahko zoži zaradi odsotnosti mini
strov in podtajnikov s sej parlamenta. 
Zato tudi ve, da bo nemoteno vladal sa
mo, če bo opozicija razdeljena in sprta.

Ker je  Berlusconi smešen, nikakor 
pa ni neumen, lahko domnevamo, da 
bo v svojih prvih stotih dnevih vlada

n ja  n a red il vse, 
k ar je  v n jegov i 
moči, da bi opozi
cijo razbil na pra
faktorje.

K aj bo to re j 
storil Berlusconi. 
Najbrž bo skušal 
p o v eča ti p repad  

med sredinsko Marjetico in levico, na- 
primer s predlogi o financiranju zase
bnih šol ali spremembi zakona o spla
vu, ki so pri srcu vatikanski kuriji in 
katoliškim sredincem, tudi pod Oljko. 
2 e  v preteklosti je  Ljudska stranka, 
skupaj z Dinijevimi som išljeniki ter 
Mastellovimi evrodemokrati, podpirala 
cerkvena stališča, za katera je tudi pa
pež ničkolikokrat povzdignil svoj glas. 
Desnica teh problemov nima, saj so lai
ki v njenih vrstah skrajno popustljivi in 
nenačelni.

Kako naj levica reagira na vse to? 
Kakor da bi šli Berlusconiju in Berti- 
nottiju na roko se pod Hrastom celo 
sprašujejo, ali naj sredince prisilijo v 
socialistično internacionalo. Kakšna 
neumnost! Mar ni to brca zavezniku in 
nasvet, naj se osamosvoji? In vendar 
vemo, da je  Oljka, celo razširjena na 
levo, edino jamstvo za zamenjavo vla
de, pa čeprav šele čez pet let.

Pod Hrastom nekateri spet mislijo, 
kako pridobiti vodilno vlogo v koalici
ji, medtem ko je  logično in zmagovito 
samo zavezništvo med enakopravnimi. 
Marjetica se je okrepila, ker se je zedi

nila. Naj se torej zedini tudi levica.
2e  pred desetletjem, preden je  bila 

razpuščena KPI, sem bil med predlaga
telji federacije levih sil. Danes je  oči
tno, da sta propadli tako strategija levih 
demokratov, ki so prejeli 10% manj 
kot jih je  KPI v najslabšem trenutku, 
kakor tudi izvirna zamisel obnavljanja 
množične prenovljene kom unistične 
stranke, ki je  zabredla v močvirje brez
ciljnega (po Leninu otročjega) ekstre
mizma. 2  njima je  propadel tudi po
skus uvrstitve zelenega okoljevarstve
nega gibanja.

Amato sedaj predlaga enotno stran
ko vseh reformistov, ki se sklicujejo na 
evrosocializem, očitno brez zelenih in 
italijanskih komunistov. Nekaj podo
bnega tudi Massimo D ’Alema. M ed
tem ko je sindikalist Cofferati za Stran
ko dela, podobno angleškim  laburi
stom, kjer bi najbrž bilo mesta za vse.

Levičarske stranke se pripravljajo 
na svoje kongrese, kjer naj bi analizira
le svoje napake in premislile o tem, ka
ko naprej. Po mojem bi morali najprej 
oblikovati skupne parlamentarne sku
pine, nato zvezo sicer samostojnih levi
čarskih strank, ki bi podpisale skupen 
akcijski program.

2v eza  levice in M arjetica naj bi 
predstavljali obe nogi, s katerimi naj 
Oljka začne dolgo pot skozi opozicijo 
do “povratne tekme” z desnico. Vedoč, 
da bo svoje vrline morala pokazati v 
ognju spopadov z desnico, ki ne bo sta
la križem rok.

Bush-Putin,
vrh v Sloveniji 
in promocija

“Promocija, ki je  ni mo
goče plačati z nobenim de
narjem ” . Takšen je  naslov 
članka v ljubljanskem Dne
vniku, ki zelo dobro pona
zarja pomen srečanja pred
sednikov 2D A  in Rusije v 
Sloveniji, ki bo v soboto 16. 
junija. Urad vlade za infor
miranje je v teh dneh že po
slal na diplomatsko-konzu- 
lama predstavništva v tujini 
in veleposlaništva v Slove
niji prve akreditacij ske in
fo rm ac ije . V n a s le d n jih  
dneh naj bi urad za informi
ran je  n o v in a rjem  p o sla l 
akred itac ijske  obrazce. S 
tem bodo dobili odgovore 
na vprašanja, koliko novi
narjev lahko pričakujejo v 
Sloveniji.

Izbiro Slovenije kot lo
kacije za prvi rusko-ameri- 
ški vrh po zamenjavi vlada
jočih v Beli hiši je  predse
dnik vlade dr. Janez Drnov
šek op isa l kot p rizn an je  
S loven iji za njen  razvo j, 
njeno vlogo v mednarodni 
politiki ter način vodenja 
slovenske zunanje politike 
v p re te k le m  d e se tle tju . 
“Dejstvo je, da smo spreje
mljivi za obe strani, ker je 
takšna naša politika,” je  po 
izrednem zasedanju vlade, 
kjer so ministri razpravljali 
o pripravah na obetajoči se 
vrh, o ameriško-ruski izbiri 
Slovenije za vrhunsko sre
čanje povedal prem ier Dr
novšek.

Vlada je  im enovala or
ganizacijski odbor za pri
pravo dogodka, ki ga ima 
D rnovšek za “pom em bno 
priložnost za večjo razv i
dnost S lovenije na sveto 
vnem zem ljev idu” . V odil 
ga bo notranji minister Ra
do Bohinc, njegov nam es
tnik bo Rudi G abrovec iz 
kabineta predsednika vlade, 
v odboru pa bodo sodelova
li še predstavniki vseh m i
nistrstev, ki se bodo ukva
rjala s srečanjem.

Premier Drnovšek ni že
lel priprave srečanja proble
matizirati zaradi slovenske

k a n d id a tu re  za  N ato . Se 
več, tudi za R usijo  - tako 
Drnovšek - naša kandidatu
ra za Nato ni sporna. “Slo
venija vidi pom en evrop- 
sko-am eriškega sodelova
nja tudi za prihodnje. Niko
li nismo videli zveze Nato 
kot nekaj, kar bi bilo usme
rjeno proti Rusiji,” je  pred
sednik vlade hotel razbliniti 
zadn je  dvom e. T ud i sam  
namreč zagovarja vizijo, da 
m orata EU in N ato Rusiji 
ponuditi perspektivo posto
pnega p rib liževanja  in na 
dolgi rok vključitev v obe 
integraciji.

Kdo bo spremljal ruske
ga predsednika V ladim irja 
P u tina  D rnovšku  za zdaj 
formalno še ni znano, priča
k u je  p a , da bo  n je g o v o  
sprem stvo sestavljeno po
dobno kot tisto, ki ga bo s 
seb o j p r ip e lja l  a m e rišk i 
p re d se d n ik  G eo rg e  W . 
Bush (predvidoma ga bosta 
spremljala zunanji minister 
Colin Powell in svetovalka 
za državno varnost Rice).

2  obem a delegacijam a 
se bo srečalo tudi slovensko 
politično vodstvo in imelo 
m ožnost poglobiti m edse
bojne državne odnose. Kot 
gostitelja bosta - tako kot 
pri obisku ameriškega pred
sednika Billa Clintona - ve
r je tn o  sk u p a j n a s to p ila  
p redsedn ik  d ržave M ilan  
Kučan in prem ier D rnov
šek. Drnovšek je  pa že na
povedal, da bo predvidoma 
vsaj eden od predsednikov 
svoj obisk v Sloveniji po
d a ljša l za dan; čep rav  ni 
izdal, kateri naj bi to bil, je 
pa najverjetneje, da bo to 
Vladimir Putin, ki ga je  Dr
novšek že pred časom  po
vabil v Slovenijo, ta pa je  
vabilo tudi sprejel.

Tudi kraj srečanja še ni 
določen. V igri tako ostaja
jo  Ljubljana, Brdo pri Kra
nju, B led in grad Strm ol. 
Odločitev, kje bo sestanek, 
bo padla potem ko si bosta 
vse možne lokacije ogledali 
delegaciji obeh držav, (r.p.)

Primi passi dell’università di CapodistriaAncora Duty
Dal primo giugno i Duty 

free sloveni avrebbero do
vuto trasformarsi in negozi 
a regime normale come a- 
veva preteso Bruxelles. In 
questo senso si era espresso 
anche il Parlamento di Lu
biana. Ora la doccia fredda. 
La Corte Costituzionale ha 
co n g e la to  l ’ap p licaz io n e  
della legge e l’ha rimandata 
a data da definirsi. In ballo 
c ’è infatti un referendum . 
Preoccupato il ministro per 
le questioni europee, Igor 
Bavčar, perchè ogni ritardo 
negli impegni assunti dalla 
Slovenia con l ’UE mettono 
a rischio tutto il processo di

ad es io n e . Il p rem ie r D r
novšek diplomaticamente si 
è limitato a sottolineare che 
il potere giudiziario in Slo
venia è del tutto indipen
dente.

Università al via 
Buon in izio  per l ’U ni

versità di Capodistria. Il 25 
maggio si sono concluse le 
preiscrizioni alla Facoltà di 
studi um anistici, la prim a 
attivata, e precisam ente ai 
corsi di Studi culturali e an
tropologici che ha visto 98 
adesioni e di Geografia del

le aree contermini con 55 i- 
scritti. Il senato accademico 
è intenzionato ad accogliere 
tutte le domande d ’iscrizio
ne.

B anche privatizzate
Il governo ha deliberato 

il programma di privatizza
zione di due grandi istituti 
bancari, la Nova Ljubljan
ska banka e la Nova kredit
na banka di M aribor. Nel 
primo caso la privatizzazio
ne dovrebbe giungere a ter
mine entro il mese di marzo 
del 2002 e si tratterà di ri

durre  la  p rop rie tà  sta ta le  
dall’83% al 25%. La Nova 
kreditna banka di M aribor 
dovrebbe essere privatizza
ta entro l ’anno ed il 90% 
della proprietà statale verrà 
ridotto al 25%. Il governo 
ha anche ripe tu to  la gara 
per le concessioni della te
lefonia mobile.

In Europa 
S lo v en ia , R ep u b b lica  

Ceca, Estonia, M alta, U n
gheria e Polonia, i paesi in 
prim a fila  per l ’adesione 
a l l ’U E h an n o  re sp in to  a

Bruxelles la proposta dei 15 
riguardo alla libera circola
zione delle persone che, su 
rich ies ta  di G erm ania ed 
Austria, prevede una mora
toria di sette anni.

La S lovenia ha intanto 
chiuso ancora due capitoli 
nel negoziato con B ruxel
les, quello relativo alla poli
tica in materia di audiovisi
vi e quello sui rapporti eco
nom ici esteri. É dunque a 
quota 20 su 29. Cipro a 21, 
Estonia e Ungheria 19, Re
pubblica Ceca 18, Lituania,

Malta, Polonia, Slovacchia 
16, Bulgaria 9, Romania 6. 

Cambio al vertice
Il nuovo presidente del 

consiglio d ’am m inistrazio
ne del D eio di L ubiana è 
Jure Apih, finora responsa
bile del marketing, e prende 
il posto di Tit Dobršek alla 
guida del giornale per oltre 
dieci anni, prima come di
rettore responsabile, poi co
me presidente del consiglio 
d ’amministrazione. Alla di
rezione del principale quo
tidiano sloveno è stato con
ferm ato  M itja  M eršol. Il 
Deio ha chiuso il bilancio 
del 2000  con  un u tile  di 
889 milioni di talleri.
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Mittelfest, grande spazio 
al Mladinsko gledališče
Gli eventi più interessanti di prosa, musica, poesia e marionette

Iz Ljubljane 
že Četrtič na 
Mittelfestu

Na predstav itv i p ro 
grama letošnjega Mittel- 
festa je  bil prisoten tudi 
vodja Mladinskega gleda
lišča iz Ljubljane Tomaž 
Toporišič. Kot direktorja 
ustanove, ki že več let go
stuje na čedajskem festi
va lu , sm o ga  v p raša li, 
kakšni so njegovi vtisi ob 
udeležbah na Mittelfestu.

”Mi smo na tej mani
festaciji letos prisotni že 
če trtič  in to nam  je  na 
vsak način v zadoščenje. 
Mittelfest je zelo pomem
ben, ker je  eden redkih 
fe s tiv a lo v  v zahodn i 
Evropi, ki so pozorni do 
prostora srednje in vzho
dne Evrope. Vsekakor je 
bil M ittelfest prvi, sedaj 
se tem u posvečajo  tudi 
drugi, ker je  to nekako 
postalo modno. Pred de
setimi leti je to veliko po
menilo za italijanski pro
stor, da je  uvedel, tudi na 
medijski ravni, gledališče 
”na stičišču kultur“. Tako 
je  p rišla  do izraza tudi 
slovenska kultura, ki je, 
skupaj z Beneško Slove
nijo od nekdaj na takem 
stičišču. Upam, da se bo 
Mittelfest v tem duhu na
daljeval še naprej in naše 
gledališče bo vselej z ve
seljem sodelovalo, če bo 
tudi v prihodnje povablje- 
no“.

S kakšnim programom 
pa bo vaše gledališče le
tos prisotno?

”Letos bomo prisotni 
močneje kot v preteklosti. 
Imamo namreč na spore
du tri različne predstave. 
Organizatorji so s tem že-

Tomaž Toporišič

leli dati poudarek na slo
vensko gledališče, kar se 
m i zd i še p o seb e j p o 
membno na tem prostoru 
Čedada in Benečije. Prva 
predstava bo ”Sen kresne 
noči“ v režiji Vita Taufe
rja. To je Shakespearova 
matična komedija v izje
mni vizualni in igralski 
in te rp re ta c ij i . D ruga 
predstava ”Naloga“ Hei- 
nerja Mullerja govori na 
nek način tudi o današnji 
E v rop i. G o v o ri o neki 
post-kolonialni Evropi, o 
problemu sodobne civili
zacije skozi osebno per
spektivo in o problem u 
revolucije, kjer gre bolj 
za revolucijo znotraj na
šega m išljen ja , k o liko r 
sm o jo  sp loh  sposobn i 
narediti.

T retja predstava "In 
terp re tacija  san j“ pa je  
nastala po znameniti Fre
udovi knjigi in je  dožive
la premiero lani v Postoj
nski jami. Tokrat jo  bomo 
odigrali v gozdičku izven 
Čedada in bo torej znova 
zaživela*1, (du)
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Capitolo II
Faustino Nazzi

A un di presso questa è 
la decifrazione della corag
giosa opposizione di Mari
no di Platischis ed è davve
ro straordinario che un po
polano, come tanti altri che 
hanno m agari pagato  per 
tanto coraggio, sia stato in 
grado di pensare e di agire 
in questo modo. Ma Marino 
è sempre più solo: «vox cla- 
mantis di deserto» (Le. 3, 
4); la corruzione del tessuto 
sociale è in stato avanzato; 
il Prelato di Attimis, che do
vrebbe risiedere a N im isl 
(69), è riuscito a sgretolare 
la solidarietà paesana, raci
m o lando  te s tim o n i da llo  
stesso gruppo degli amici di

M arino e c ’è ben poco da 
fare: divide et impera. Lui i- 
so la to , d iv en te rà  strano , 
stravagante, blasfemo, ereti
co; lo attende il carcere, for
se il rogo. E così tutta una 
tradizione ed una saggezza 
popolari, costate il sudore di 
secoli, vanno in malora, per 
saziare un idolo ingordo.

La grande corruzione
Una delle tante fasi per 

cui è passato il culto di Ma
ria può essere documentata 
dai seguenti episodi che rac
cogliamo nell’ambito friula
no. Racconta il cancelliere 
patriarcale Paolo Santonino 
che nella chiesa del mona
stero di S. Giorgio di Har-

nolstain  si erano rifugiati 
147 uom in i e donne per 
sfuggire ai Turchi; moriro
no tutti bruciati. Ebbene 

«in tanta autem combu
stione magnum miraculum 
in ymagine beatae Virginis, 
in tabula depicta causatum 
est et apparuit, cum sola re- 
m an se rit ab in cen d io  
exempta et erat in loco ex 
toto igni exposito; quam e- 
go igne et fumo aliquantu- 
lum denigratam conspexi et 
devote surn veneratus» (70).

Una Madonna simile sa
rebbe da archibugiare in ef
figie, non da venerare: ha 
badato solo a se stessa e per 
più ad un’immagine dipinta

su legno. Visto la sua onni
potenza, ha certamente ac
colto in cielo quelle anime 
anche se «aliquantulum de- 
nigratae», ma poteva ben 
farle vivere almeno fin che 
Dio voleva, visto che i Tur
chi erano strumenti del dia
volo. A parte queste sugge
stioni irriverenti, la devozio
ne del Santonino si iscrive 
ancora nell’ambito della ri
verenza a ll’onnipotenza, al 
Deus tremendus, dove il cu
rare il corpo era cosa scon
veniente stando gli scrittori 
ascetici, significava contrad
dire il disegno provviden
ziale, che imponeva la cura 
della salute dell’anima.

Alla fine del 1600, dopo 
tanta azione pastoral-inqui- 
sitoriale, scopriamo tutt’al- 
tra sensibilità. Riportiamo 
dal Registro della confrater
nita di S. Maria di Monte:

«Miracolo grande, che li 
rev.di Canonici di Cividale 
volevano far muovere la im
magine da q u e llo g o  dove

stava e stà situatta per fabri- 
care l’altare di pietra di mar
mo. Cominciarono 8 perso
ne, di 8 a 12, di 12 a 18 et 
da d iciotto  a vinti quatro, 
ma mai fu posibile di strap
parla né di amoverla dal suo 
logo antico, dove che otto 
persone o dieci erano sufi- 
cienti, ma non volse esser 
mossa dal suo logo. Final
mente la mossero persone n. 
24 e nel ritornarla al suo po
sto questi no, sola tornò. Al
la presenza di questo fatto e- 
rano più di 100 persone tra 
canonici et altri: era ancora 
il Signor Provveditore di Ci
vidale» (1683).

«Il signor Giullio Gover
na fu assalito da quattro... 
con archibugi; invocando 
qu esta  M aria  V erg ine  di 
Monte recuperò la vita; fu 
ferito, ma dalle ferite si re
cuperò et visse m olti anni 
dopo» (1684).

«Pauli Duri di Paluzza 
stete tre mesi che non pote
va muover gli brazzi, né una

gamba e subito che fece vo
to a questa Beata Vergine di 
M onte re stò  lib e ro  com e 
prima» (28-8-1689).

«Dona Ursola Bortolazzi 
di Cividale cascò andando 
per la contrada delle mona
che del monasterio maggio
re in Porta Brossana ove è 
un precipizio grandissim o 
che se fusse cascata, anco 
che fusse stato sotto strame, 
si havarebbe scovezzato il 
collo; stava tenendosi per u- 
na pradialla  o blandinaria 
con la panza. In che invo
cando la N. B .ta V erg ine 
che la giutasse, così restò 
socorsa. Ma era una blandi
naria che non haverebbe te- 
nutto suso né anco un putto 
di anni sette et fue per inter
cessione di questa B.ta Ver
gine tenuta quasi mezza ho- 
ra suso un capio di quella 
sorte» (3-5-1690).

(69) G . Cornetti, La pieve di Nim is, 1989.

(70) G . Vale, Itinerario di Paolo Santonino 

in C arinzia, S tiria  e Corniola negli anni 1485- 

1487, 1943, p. 203.

Je bilo prav prijetno 
dva dedna od tega 
v Čedadu. Bila je sobota 
popudan, ljudje so se 
zbieral na targu Paolo 
Diacono, kjer je bilo kakih 
20 an vič rdečih Ferrari, 
grede je godla godba. 
Nenavadno, pa lepo je 
bilo čut predstavitev piesmi 
po sloviensko an italijansko. 
Tisti od godbe so bli naši 
prijatelji iz Doberdoba

dalla prima pagina
A presentare i principali 

appuntam enti per la  prosa 
sono stati i direttori artistici 
G io rg io  P re s s b u rg e r  e 
M im m a Gallina. Ad aprire 
saranno l ’evento  speciale 
“ 18 M icrodrammi” compo
sto da d icio tto  brevi testi 
scritti da altrettanti autori 
provenienti dai diversi Pae
si dell’Ince. Un unico gran
de spettacolo che ha coin
vo lto  c in q u e  reg is ti ed  è 
coordinato da Pressburger. 
T ra gli altri eventi va se
gnalato  quello  che è ra c 
chiuso nel progetto dedica
to ai lavori del “Mladinsko 
gledališče” di Lubiana, che 
p re se n te rà  tra  l ’a ltro  g li 
spettacoli “L ’interpretazio
ne dei sogn i, 1900” , “La 
m issione” e “Sogno di una 
notte di mezza estate”.

Altri progetti del M ittel
fest sono incentrati sul Sa
lente, un tempo confine tra 
il mondo greco e quello la
tino, e sulla M oldova, uno 
dei P aesi p re sen ti per la 
prima volta a Cividale. Tra 
gli spettaco li di indubbio  
richiamo la produzione slo
vena, c ro a ta  e ungherese

Un'immagine tratta da "L'interpretazione dei sogni"del Mladinsko gledališče

“Lettere dal fronte” per la 
regia di M arjan Bevk, che 
in una trincea presso Dren- 
chia concluderà una g ior
nata lungo il confine tra I- 
talia e Slovenia. Da defini
re ancora i “Percorsi friula
ni”.

Il programma del settore 
m usicale, curato da Carlo 
De Incontrerà, prevede una 
maggiore adesione, rispetto 
a lla  p ro sa , al tem a delle  
“Vie del sale”. Tra gli ap
pun tam en ti lo spettaco lo

dei “D ervisci ro teanti del 
Tempio di Galata”, un con
certo di m usica spirituale 
catalana intitolato “Il canto 
d e lla  S ib i l la ” , la  n o n a  
sinfonia di Beethoven pro
posta da ll’orchestra sinfo
nica e dal coro del Friuli- 
V enezia G iulia e un con
certo per pianoforte su m u
siche di Giuseppe Verdi.

La poesia troverà spazio 
con un program m a curato 
da C esare Tom asetig  che 
prevede l ’in terp retazione

dei versi di Chaim Nach- 
man Belik (“Nella città del 
massacro” è dedicato al po
grom verificatosi nel 1903 
a K ish in ev , in U cra ina), 
M an lio  B ru sa tin  (“ A rte  
dell’oblio”), Silvio Cumpe- 
ta (“Un giorno per tutti”) e 
Luko Paljetak “Dubrovnik, 
Venezia”.

In f in e  non m an ch e rà  
l ’atteso appuntamento con i 
b u ra ttin i e le m arionette , 
giunto alla sua ottava edi
z io n e , e che r ig u a rd a  in 
particolare il territorio delle 
Valli del Natisone.

Le com pagnie  inv ita te  
q u e s t’anno  da l c u ra to re  
Roberto Piaggio sono sedi
ci. Verrà proposto anche in 
questa occasione uno spet
taco lo  a lles tito  ap p o sita 
mente per la manifestazio
ne (“Fiorio e Biancifiore”) 
ed è p rev ista  la p resenza 
del gruppo teatrale del li
ceo artistico di Klagenfurt 
con uno spettaco lo  in tre 
lingue: italiano, sloveno e 
tedesco, (m.o.)



La ricorrenza verrà celebrata domenica 10 giugno a Prato

Donatori di sangue, 20 anni a Resia
Domenica 10 giugno l ’Associazione 

donatori di sangue della Val Resia fe
steggerà i suoi primi vent’anni di vita. 
Il program m a prevede alle 10.30 il ri
trovo in piazza del Tiglio a Prato di Re
sia. Alle 11 ci sarà la messa in cui ver
ranno ricordati tutti i donatori defunti. 
D opo la ce leb raz io n e  litu rg ica , alle  
12.30 circa, ci sarà l’assemblea dell’as

sociazione presso la taverna del risto
rante Val Resia dove verrà consegnato 
a tutti gli iscritti un simpatico omaggio 
a ricordo di questa giornata.

Alle 13 seguirà il pranzo con le auto
rità locali e le delegazioni di altre asso
c ia z io n i d i d o n a to r i che  in q u e s ti 
vent’anni sono stati più vicini a quella 
della Val Resia.

4 n o v i m a ta ju r _____________________
četrtek, 7. junija 2001

Nove percorsi facili 
per scoprire le Valli
Gli itinerari proposti dalla società “L’ape giramondo”

Aktualno

Con una gita inaugurale, 
avvenuta dom enica 2 g iu
gno a M on tefosca  (C arni 
varh ), è in iz ia to  il “v iag
gio” nelle Valli del Natiso- 
ne proposto da tre ragazze 
(E ric a  F e rlu g a , F ed e rica  
M an c in i e P a o la  T av an ) 
che hanno dato vita ad una 
società che ha sede a Moi- 
m acco , “L ’ape g ira m o n 
do” . Per ora Erica, Federica 
e Paola girano solo le Valli, 
ma è un buon inizio. Grazie 
ad un contributo della Nati- 
sone Gal, ottenuto tram ite 
il p ro g ram m a  L ead e r II, 
hanno progettato  nove iti
nerari per scoprire  questi 
lu o g h i, to c c a n d o  un p o ’ 
tu t t i  i p u n ti  c h ia v e , da 
M ontefosca a Solarje, dal 
M a ta ju r  a S. G io v a n n i 
d 'A ntro. “I percorsi - spie
g a n o  - v o g lio n o  e sse re  
u n ’occasione di incontro e 
di riscoperta  degli aspetti 
paesaggistici, naturalistici,

e in particolare alle scolare
sche, alle quali è destinata 
una proposta più ampia.

Domenica, quindi, esor
dio a M ontefosca con una 
cinquantina di persone che, 
l ’occhio rivo lto  alle  nubi 
minacciose, hanno percor
so un breve tragitto, poco 
più di un’ora comprese fre
quenti soste, a sud dell’abi
tato. Paola e Federica , la 
prim a esperta di botanica, 
la seconda di aspetti storici 
e letterari, hanno spiegato 
ai partecipanti le caratteri
stiche  di a lcune p ian te  e 
raccontato le leggende po
p o la r i che r im an d an o  ai 
luoghi. Il taccuino ha anno
tato anche la presenza dei

resti dei due mulini Speco- 
gna e C en cig , che fanno  
pensare a quanto grano ve
n isse  co ltiv a to  un tem po 
nei p re ss i de l p a e se . La 
passegg ia ta  si è conclusa  
con un rinfresco ne ll’agri- 
turismo di Montefosca.

Il calendario delle escur
sion i p ro posto  d a l l ’“A pe 
giram ondo” prevede visite 
a M arcolino (domenica 10 
giugno partendo dalla  ca 
serma a ll’inizio della strada 
verso  la fa tto ria), rifug io  
S o la rje  (do m en ica  17 da 
Clabuzzaro), M atajur (do
menica 24 partendo dal ri
fugio Pelizzo) e S. Pietro al

N atisone (sabato  30 dalla 
trattoria “Alle querce”). In 
luglio durante il M ittelfest 
è prevista una gita al gior
no.

Il p ro g e tto  p ro se g u irà  
con un solo appuntam ento 
in agosto (il 5 a S. G iovan
ni d 'A n tro  partendo  dalla 
chiesa di Cras) per ripren
dere in settembre, ottobre e 
fino a sabato 17 novembre.

A chi vuole partecipare 
si richiede di prenotare al
meno una settim ana prima 
d e ll’escursione, telefonan
do a Paola (0349-2848232) 
o Federica (0333-3277666).

Michele Obit

storici e culturali del terri
torio. Le escursioni consi
stono in facili passeggiate 
lungo sentieri scelti apposi
tamente per le loro caratte
ristiche, accom pagnati da 
p e rso n e  q u a lif ic a te . U na 
cam m inata per scoprire il 
paesaggio, le piante, gli a- 
nimali, la geologia, insieme 
alla storia, alle leggende e 
alle tradizioni delle Valli”.

Da sinistra
Paola,
Federica
ed Erica
dell’“Ape
giramondo".
A destra 
un momento 
della
camminata 
a Montefosca 
e la storica 
latteria

Le passeggiate, per le quali 
è previsto un minimo di 20 
partecipanti con una spesa 
di 10 m ila  lire  c iascuno , 
durano un paio di ore o po
co più, in mattinata, e ter
minano con la possibilità di 
ristorazione in un locale ti
pico della zona. La propo
sta è indirizzata soprattutto 
(ma non solo) a chi non co
nosce le Valli del Natisone

ZELENI 
LISTI

Ace Mermolja

Naš zakon je dober ali slab?
Ob okrog lih  m izah , na 

diskusijskih večerih in celo 
v z a se b n ih  p o m en k ih  se 
večkrat ponovi vprašanje: 
“Je zaščitni zakon za Slo
vence dober ali je  s lab ?” 
Odgovori so različni, m no
gi pravijo, da je  zakon slab, 
d ru g i , da  je  z a d o v o ljiv , 
končno se strinjamo, da so 
ga bili najbolj veseli Bene
čani.

Pri spraševanju in odgo
varjanju pozabljamo na ne
katere osnovne stvari. Za
kon ni nastal čez noč, am 
pak je  sad globinskih pro
cesov, ki so se dogajali v 
Evropi (padec berlinskega 
zidu s svojim i p o sled ica 
mi), na našem koncu sveta 
(razpad Jugoslavije in osa

m osv o jitev  S lo v en ije ), v 
večinski italijanski družbi 
(p rv ič  je  lev ica  p riš la  na 
ob last), v T rstu  in v vsej 
deželi (nacionalna odjuga) 
in nenazadnje v slovenski 
manjšini. Zaščitni zakon je 
sin globinskih sprememb a 
tudi starih  pom islekov in 
konservativnih drž. Večin
ska Oljka se je  o njem ze
dinila po dolgi poti prepri
čevanj in pogajanj, desnica 
mu je  nasprotovala in v sa
mi manjšini nismo imeli o 
zakonu enotnega m nenja. 
Ja sn o  je  tu d i, da zakone 
odobri parlament z večino, 
kjer ni dovolj en slovenski 
predstavnik.

Glede na kotel s tolikimi 
p rv in am i in p rim esm i bi

lahko sklepali, da je  zakon 
po sami naravi stvari slab. 
Kar nastane iz zmede, ni iz 
enega “kosa”.

To je  res, kot je  res, da 
p r in a ša  zak o n  b is tv e n o  
spremembo v odnosih med 
dvema narodoma, ki sta se 
na našem ozemlju soočala, 
m n o g o k ra t pa en o stav n o  
mrzila.

Z ak o nodaja lc i so v en 
darle preskočili zgodovin
sko oviro, ki se nam danes 
zdi nizek plot, a se je  do 
včeraj zdela neprem ostlji
va. Prva zakonska besedila, 
ki smo jih sestavili Sloven
ci v Italiji, so bila v marsi
čem popolna, vendar p re
dlagatelji niso kdove kako 
v erje li, da bodo sprejeta . 
Slo je  za načelno preizku
šn jo  in  ne za k o n k re tn o  
udejanjanje zaščite.

Dejansko smo z levosre
dinsko večino prvič zape
ljali na pot do zakona in jo 
z a k lju č ili. Z akon  od raža  
vo ljo  in kulturo  po litične 
večine, v kateri so se in se 
prepoznavajo tudi številni 
Slovenci.

Ta večina je po svoji ra

znolika in, kot so dokazale 
volitve, je  v Italiji šibka po
lovica, ki predstavlja razli
čne s to p n je  p ro g re s iv n e  
m iselnosti. Skratka, zašči
tni zakon je  izvolila včeraj
šnja večina, u resn ičevala  
naj bi ga nova.

D rugačen zakon bi za
hteval drugačno kulturno in 
politično ozadje, predvsem 
pa povsem  različno parla
mentarno večino. Ko pa te
ga zak o n a  ne bi b ilo , bi 
m orali zah tevati zašč itn i 
zakon od B erlu scon ijeve  
vlade, kjer bi imeli dve mo
žnosti: ali zvišati raven za
htev, ker bi vedeli, da itak 
zakon ne bo sprejet, ali pa 
pristajati na pogajanja o za
konu, ki bi bil na nižji sto
pnji od sedanjega.

O seb n o  m en im , da bi 
m orali zaradi sile  razm er 
pristati na drugo varianto. 
Manjšina ima namreč nekaj 
k lju č n ih  o rg a n iz a c ij  in 
ustanov, ki se jim  ne more 
odpovedati.

Načela ostajajo bistvena, 
vendar postanejo šibka, če 
se neka skupnost znajde v 
kulturni, jezikovni, menta-

litetni in drugačni puščavi. 
S lo v en c i im am o sis tem e  
združevan ja, iz ražan ja  in 
istovetenja, ki potrebujejo 
razv ito  orodje: od m ed ij
skega do športnega in go
sp o d a rsk e g a . B rez  teg a  
orodja  bi km alu zb ledela  
zavest o rabi je z ik a  v ja 
vnosti, o dvojezičnih tablah 
itd.

T ud i zelo  zag rizen i in 
p re p r ič a n i S lo v e n c i, ki 
“moško” odklanjajo sedanji 
zakon, včasih pozabijo, da 
p o tre b u je jo  za  iz ra ž a n je  
svojih misli prim erne pro
store, tisk, radio in celo te
levizijo. Zaradi teh bistve
nih potreb, bi se že danes 
pričeli pogajati za zakon, ki 
bi bil sprejem ljiv za seda
njo parlamentarno večino.

Pogajali se bomo za ure
sničevanje zaščitnega zako
na, vendar je  razumljiva ra
zlika med uresničevanjem  
že sprejetega in finansira
n eg a  zak o n a  te r  p o g a ja 
njem za zakon, ki ga še ni. 
Ce torej pretehtamo zadeve 
z u ravnovešeno  teh tn ico , 
spoznamo, da je  obstoj za
kona za Slovence bistven

in pomembnejši od razgla
bljanja, če je  dober ali slab. 
Končni rezultat bo delom a 
odvisen od uresničevanja, 
m im o zakona pa ne m ore 
nobena politična večina.

Paritetna 
komisija

s prve strani 
Najbolj zapleten je  bil 

prav postopek za sk lica
nje zbora izvoljenih pred
stavnikov, ki ga je  M arti
ni sk lic a l v n a jk ra jšem  
možnem času ne glede na 
to , da b o d o  v n e d e ljo  
marsikje upravne volitve. 
“ S loven sk a  m an jšin a  je  
dolgo čakala zaščitni za 
kon. Ne sm em o zgubljati 
časa” je  podčrtal. “Ce bo 
treba koga zam enjati bo 
m ožno to storiti v nasle
dnji fazi”.

V sek ak or za p op oln o  
sestavo paritetnega odbo
ra bo treba počakati, da 
se razplete kriza na D eže
li in da B erlusconi v R i
mu sestavi svojo vlado.
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Pressacco: “Coi 
voglio far crescere 
h nostra provincia”

Per Strassoldo 
la continuazione 
di un impegno

Flavio Pressacco, 
candidato del 

centro-sinistra

Il centro sinistra schiera 
per la presidenza della Pro
vincia di Udine il professor 
F lavio  P ressacco , preside 
della facoltà di econom ia, 
docente ordinario di m ate
m atica finanziaria a ll’uni
versità  di U dine, di cu i é 
stato anche prorettore vica
rio.Pressacco è stato presi
den te  d e lla  F r iu lia  ( ’93- 
’98) ed è personaggio noto 
anche in ambiente sportivo.

Sem bra di cap ire che 
l ’e c o n o m ia  s ia  uno dei 
p u n ti tr a in a n ti del suo  
programma.

“L ’economia sì, ma non 
soltanto. Ci sono dei setto
ri, gestiti dalla P rovincia, 
che incidono profondamen
te sullo sviluppo econom i
co. Basti pensare alle risor
se naturali, alle fonti ener
getiche , a l l ’am biente . Le 
scelte che si faranno al ri
guardo saranno m olto im 
portanti per il futuro di am
pie aree, specie per quelle 
montane, che oggi sono le 
più penalizzate. Q uindi la 
Provincia deve dotarsi di u- 
na politica di sviluppo at
tenta ai progetti di valoriz
zazione territoriale”.

A cosa pensa in parti
colare?

“ B isogna  tenere  con to  
della peculiarità del territo
rio e valorizzarne il poten
z iale  tu ris tico , quello  dei 
settori agricolo ed alim en
tare. Si tratta di fare una ri
so rsa  an ch e  d e lla  d ife sa  
dell’ambiente, che può rap
presentare una buona fonte 
di nuovi posti di lavoro. É 
necessario porre degli argi
ni allo spopolamento di zo
ne intere. Tutto questo nel 
quadro di uno sviluppo so
stenibile, come si dice, con 
dei progetti realistici e con
creti”.

Come giudica a questo 
riguardo l ’operato della  
giunta uscente?

“Insufficiente è dire po
co. Basti pensare alla lati
tanza dell’ente nel costruire

rapporti con le aree vicine. 
I p ro g e tti  e u ro p e i t r a n 
sfrontalieri sono di im por
tanza fondam entale per il 
futuro dell’intera provincia 
e delle aree confinarie  in 
p a r tic o la re . L a  S lo v en ia  
farà parte della C om unità 
Europea entro qualche an
no e la c o lla b o ra z io n e  a 
quello che non sarà più il 
c o n fin e  o f f r irà  u l te r io r i  
motivi di crescita. La Pro
vincia deve dotarsi di strut
ture preparate ad affrontare 
questi compiti, ed é quello 
che intendo fare”.

M a la P r o v in c ia  ha 
competenze e risorse suf
ficienti per poter svolgere 
questi compiti?

“La Provincia ha b iso 
gno di crescere e l ’occasio
ne é ra p p re se n ta ta  d a lle  
nuove normative di decen
tramento di poteri verso gli 
enti locali. In questo senso 
va rafforzato anche il ruolo 
dei Com uni. La Provincia 
dovrà rafforzare il suo ruo
lo di stimolo e di coordina
mento. C ’è inoltre un gran 
bisogno di attenzione e so
lidarietà verso le categorie 
sociali più deboli ed em ar

ginate. Verso i giovani e gli 
an z ian i, spesso  in g iu s ta 
m ente relegati ai m argini 
della società, specie nei ter
ritori montani”.

Parliamo un po’ di cul
tura, anzi, delle varie cul
ture presenti sul territo
rio provinciale.

“In questo settore biso
gna recuperare quanto non 
é stato fatto dagli enti pub
b lic i, in p artico lare  dalla  
Regione che ha sempre sot
tovalutato le grandi possi
bilità del nostro territorio. 
Abbiamo una varietà ed u- 
na ricchezza culturale invi
diabile tutta da valorizzare. 
Ora possiam o fare capo a 
due recenti leggi di tutela, 
quella per la comunità friu
lana e tedesca quella per le 
com unità slovena. I diritti 
lin g u is tic i devono  avere  
pari dignità e la Provincia 
di U dine dovrà assum ere 
un ruo lo  s ig n ifica tiv o  di 
coordinamento di varie ini
z ia tiv e , v o lte  a lla  c o n o 
scen za  e a lla  d iffu s io n e  
delle varie lingue, che co
stitu isco n o  il pa trim on io  
culturale del nosto territo
rio”. (D.U.)

Il professor Marzio Stras
soldo è candidato alla presi
denza della Provincia di Udine 
per la Casa delle libertà. É do
cente di statistica e rettore 
dell’Università di Udine, dove 
sta per concludere il suo man
dato dopo nove anni. Si defini
sce un ”uomo di centro”, cat
tolico e autonomista.

Cos’è che spinge un rap
presentante del mondo acca
demico ad impegnarsi in po
litica?

“Il molo di un rettore é co
munque un molo di tipo politi
co. Non partitico, ma compor
ta una miriade di rapporti con 
le istituzioni, con la Regione, 
la Provincia, il Ministero. Inol
tre deve svolgere una forte a- 
zione di consenso interno tra 
le facoltà. Devo aggiungere 
che questa università è nata 
per volontà della gente, è lega
ta a molti enti ed istituzioni 
culturali locali, perciò sono 
stato molto presente sul terri
torio”.

Tra l’altro, un territorio 
contraddistinto anche da di
verse presenze culturali e 
linguistiche...

“Noi come università sia
mo di fatto «senza confini». 
Siamo nati con l’esplicito ri
chiamo ad occuparci delle tra
dizioni originali e delle lingue 
del Friuli. Quindi siamo den
tro una grande rete intemazio
nale, ma con un richiamo forte 
alla realtà locale”.

Ma la Provincia è una co
sa diversa dall’Università.

"Diciamo che il mio è una 
sorta di spostamento o la con
tinuazione di un impegno su 
un altro livello. Io mi sono im
pegnato per lo sviluppo dell’u
niversità di Udine come stru
mento di crescita e di consoli
damento della realtà friulana. 
La Provincia di Udine, la più 
grande della nostra regione, 
rappresenta un asse portante 
per lo sviluppo della nostra 
realtà".

Lei si colloca politicamen
te ”al centro". Perchè si can
dida con il centro-destra?

”Se ci fosse ancora il pro
porzionale, starei al centro, 
non c’é dubbio. Così invece u- 
na scelta andava fatta e ho ac
cettato la proposta della Casa

della libertà. Forse in questa 
scelta sono stato influenzato 
anche dai numerosi rapporti 
che ho avuto come rettore con 
le istituzioni, gestite in preva
lenza dal centro destra. Questo 
però non cambia i miei princi
pi e i valori che sono alla base 
del mio impegno".

Questo vale anche per i 
diritti delle minoranze lin
guistiche?

"Certamente. Ho firmato in 
appoggio alla legge di tutela

Marzio Strassoldo 
corre per la Casa 
delle Libertà

per la minoranza slovena. So 
che a Cividale qualche estre
mista di destra ha creato diffi
coltà, ma io ho firmato tran
quillamente perchè le mino
ranze devono essere tutelate. 
Quindi ho in programma una 
forte azione di tutela per la lin
gua friulana e le altre lingue 
parlate in regione, la slovena e 
la tedesca. Queste sono ric
chezze. Non esiste in tutta l’I
talia una presenza di questa 
natura. Anche il paleoveneto 
di Marano va tutelato".

Cosa com prende il suo 
programma c quello del suo 
schieramento per lo svilup
po della montagna?

”C ’é il problema di costi
tuire una entità che accorpi le 
competenze importanti per le 
zone montane. Però non sem
bra sensato avere un ’entità 
montana che accomuni, per e- 
sempio, i problemi di Barcis a 
quelli di Stregna. Bisogna tro
vare delle forme più articolate 
di tutela. Inoltre va incoraggia
ta e appoggiata ogni attività di 
collaborazione transfrontalie
ra. I rapporti con la vicina Slo
venia, del resto, sono già in es
sere. I comuni di confine si 
danno da fare in questa dire
zione e su questa strada biso
gna proseguire, poiché il con
fine è prossimo a scomparire.

D.U.

i . __
Flavio Pressacco
Verdi
Laici socialisti aut. 
M argherita 
Comunisti italiani 
DS
Lista P ressacco

Antonio Buiani 
Giuseppe Marinig 
Giuseppe Missio 
Daniele Golles 
Franco Beccali 
Gian Marco Pascolini

Ornella Zucco 
Giuseppe Marinig 
Giovanni Fantino 
Daniele Golles 
Marco Prttioni 
Cristina Domeniš

Giancarlo Dal Molin 
Loris Agosto 
Alfonso Toffoletti 
Paolo Peres 
Marco Cucchini 
Michele Cisilino

Giorgio Pippan 
Luigi Clauderotti 
Mario Deganutti 
Antonio Sivec 
Attilio lacotti 
Brunella Del Giudice

Marzio Strassoldo
Forza Italia 
L ega Nord 
AN
CCD-CDU

Luigi Borgnota 
Bruno Chiuch 
Sandra Medves 
Roberto Sabbadini

Giuliano Castenetto 
Daniela Bernardi 
Paolo Cecchini 
Amleto Sandrini

Michela Gasparutti 
Pio Costantini 
Roberto Beltrame 
Mario Martinello

Tiziana Zuzzi 
Daniele Di Lenarto 
Renato Carlantoni 
Fortunato Toscan

Giovanni Petris
Dem. eu ropea  
R inascita DC

Giuseppe Chiuch 
Roberto Burba

Iside Bega 
Clara Flebus

Pierino Molinaro 
Luciana De Leoni

Stefano De Marchi 
Lanfranco Zucchetto

Alessandro Ponsiglione
Lista Di Pietro Giuliano Carlassare Marco Martinig Fabio C ossa Franco Paglio

Sergio Cragnolini
Fuarce Friùl Maria Debegnach Rom ano Maran Armando Urbani Maria Debegnach

Ernesto Pezzetta
PLP per Haider G ianpaob Patat Patrick Bortolotti Erm es Dionisio David Brunner

Alessandro Misdariis
Rìf. com unista Dario Martinig Alessandro Guglielmotti Vanda De Odorico Fulvia Busettini

N O R D
M A T E R A S S I

P r o iz v o d n ja  
Ž im n ic  v  v s e h  m e r a h :
•  ORTOPEDSKE
•  ANALERGENE
•  IZ LATEKSA

P o n o v n a  U p o r a b a  
N a r o č n ik o ve  V o ln e

D o s ta v a  n a  D om

P revzem  O drabljenih  Ž im n ic

C iv id a l e  d e l  F riuli
P ia z z a  S. F r a n c e s c o  

Tel. e  Fax 0432/700019
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Trije kandidati za upravljanje občine Centa
sednik deželne vlade G ian
carlo  C ruder, ki je  že bil 
župan v Centi in sicer v po
potresnem  obdobju 1978 - 
86. P red  zad n jim i p a r la 
m en ta rn im i v o litv am i je  
Cruder pristopil k Evropski 
dem okraciji Sergia D ’An- 
to n ija  in kot lead er nove 
politične stranke v Rimu se 
je  tudi Cruder opredelil za 
desni pol. Podpirajo ga štiri 
liste in sicer dve občinski 
listi (“A m are Tarcento” in 
“Presenza civica per l ’auto
nom ia del F riu li”), F orza 
Italia in N acionalno zave
zništvo (AN).

T re tji  k a n d id a t je  P io  
Costantini, ki se predstavlja 
na čelu liste Severne Lige, 
ki je  v p re te k lo s ti b ila  v 
odboru in nekaj časa je  tudi « 
izvolila iz svojiht vrst žu 
pana oz. županjo.

Fornì ufo /»««««»
S S  UDINE-CIVIDALE di fronte al B uonacquisto  

Tel. 0432 649216 - 0338 6976841

P r a t ic h e  a u t o  -  A c c e s s o r i  a u t o  e  m o t o  -  A u t o  n u o v e  e  u s a t e

fino al 30.06

Vetture anni 98 - 99  - 2000  
da 0 a m ax 15.000-18 .000  km.
sui seguen ti modelli

Ford Ka - Escort 1300 16V 3 e  5 porte - Punto 
55 - Punto 75 - Punto Elx - Polo - Golf -Clio

Esempio:
Ford Ka rossa, verde met., bianca, anno 2000, 8.900 
km., servosterzo, ABS, climatizzatore, doppio airbag, 
autoradio

a 13.900.000
Con possibilità di finanziamento tino a 10 milioni

Lucio Tollis

V nedeljo bodo v Centi 
g lasovali tudi za obnovo 
občinskega sveta, ki ga je  v 
zadnji mandatni dobi vodil 
prof. Lucio Tollis, človek, 
ki je  po k aza l p rece jšn jo  
odprtost in občutljivost do 
problematike manjšin in še

Giancarlo Cruder

p o se b e j do s lo v e n sk e  
m anjšine. Ko so bili naši 
u p ra v ite lji  na a v d ic iji v 
parlamentu v Rimu je  med 
njimi bil tudi župan iz Cen
te T o llis in je  zagovarjal 
pravico Slovencev do za
ščitnega zakona.

Pio Costantini

Tollis je  kandidat levega 
centra in ga podpirajo štiri 
liste: socialistična stranka, 
levi demokrati, kom unisti
čna prenova in občinska li
sta “Vivere Tarcento”.

Njegov tekmec je  dežel
ni svetovalec in bivši pred-

Ml'MCIPiO

Duello Donati-Gasparin nel voto amministrativo del 10 giugno

Continuità o cambiamento, 
Drenchia sceglie il sindaco

Pogled na vas Debenije

Quella di Drenchia è una 
sfida senza Golia. Lo sareb
be con qualsiasi candidato, 
perché le dimensioni nume
riche del comune delle Valli 
del N atisone sono piccole 
ed è già un’impresa riuscire 
a presentare due liste con
correnti.

Domenica, in ogni caso, 
Drenchia ritoma al voto. Lo 
fa a poche settim ane dalle 
consultazioni politiche, in 
cui nel proporzionale i voti 
validi sono stati 121 ed han
no premiato in primo luogo 
M argherita  e Forza Italia. 
Questo potrebbe non essere 
un dato significativo per le 
comunali, dove in ogni caso 
a contendersi la carica di sin
daco sono due candidati che 
potrebbero affermare di ri
farsi proprio a quei due par
titi. Da una parte troviamo 
Stefano Gasparin, udinese, 
42 anni, esponente del Parti
to popolare di cui è capo

gruppo nella Comunità mon
tana delle Valli del Natisone, 
consigliere comunale uscen
te. Dall’altra Tarcisio Dona
ti, marchigiano di Serrape- 
trona, 56 anni, residente a IJ- 
dine, vicesindaco uscente. 
Entrambi facevano parte del
la m aggioranza guidata da 
M ario Z ufferli, che lascia 
dopo due mandati ma si can
dida com e consigliere. Ed 
entrambi sono a capo di una 
lista denominata “Uniti per 
Drenchia”.

Q uella di G asparin pre
senta i sim boli del Partito 
popolare e dei Socialisti de
m ocra tic i ita lian i ed  è di 
stampo progressista, quella 
di Donati, con la sola scritta 
nel simbolo, più moderata.

La scelta, in realtà, è so
prattutto tra continuità e rin
novamento. Donati afferma 
di e sse rs i can d id a to  “per 
proseguire il lavoro delle ul
time amministrazioni”, Ga- 
sparin  “per l ’es ig en za  di 
cambiamento dopo quattor
dici anni di gestione fatta 
dalle stesse persone”. I pro
gram m i non si discostano 
molto tra di loro, ma Donati 
mette in primo piano la via
bilità e l ’assistenza agli an
ziani, Gasparin vi aggiunge 
la  d ife sa  d e ll’am bien te  e 
punta alle prospettive create 
dal futuro ingresso della Slo
venia nell’Unione europea.

Infine i candidati alla ca
rica di consigliere comunale. 
Con Donati corrono Giorgio 
Bergnach, Ugo Bucovaz, I- 
van Cicigoi, Claudio Craini- 
ch, Dario Drescig, Marino 
Simonelig, Roberto Tomase- 
tig, Giovanna Trusgnach e 
Mario Zufferli.

La lista guidata da Gaspa
rin comprende Diego Cici
goi, Leonora Cicigoi, Lucia 
Cicigoi, Silvio Floreancig,

Manuel Macorig, Remo Pra- 
potnich, Roberto Prapotnich, 
E lvira Predan, C lara Ruc- 
chin e Gino Trinco. Tarcisio Donati Stefano Gasparin

Marseu ali Benati 
za Tavorjano?

Kamunska hiša v Tavorjani (arhivski posnetek)

V nedeljo 10. junija bojo šli na voli
tve tudi v občini Tavorjana, kjer bojo 
zbieral njih novega župana. Dosedanji, 
Luigi Borgnolo, je po dvieh mandatnih 
dobah muoru zapustit, je  pa kandidat 
kot svetovalec za pokrajinski svet v Vi
dmu. L judje v Tavorjani bojo zbieral 
med dviema listama, obadvie so občin
ske, kar pride reč, de vsaj na parvi po
gled ne bo lahko zbierati, ali z drugimi 
besiedam i, de bojo im iel glavno težo 
imena kandidatu takuo, ki se gaja vsaki- 
krat za občinske volitve. Ce se lepuo po
gleda pa imajo vsaka svojo usmeritev.

Na čelu parve liste “Per Torreano” je  
Paolo M arseu, ki hodi po štopienjah  
očeta Renza, saj je  biu pred njim župan 
tavorjanske občine. Politično spada v 
desno sredino in v zadnji mandatni dobi

je biu pokrajinski svetovalec Forza Ita
lia.

V njega listi so še: Susy Guion, Fer
ruccio Fracastoro, Vališ Balutto, G iam 
paolo Cudicio, Roberto Sabbadini, M i
chele Serri, Lara Tosolini, Fausto Ros
si, M on ica  C an ta ru tti, M ario  P e tris , 
Alex Zoruttti in Gianpaolo Diplotti.

Na drugi strani je  lista “Int di sest”. 
Kandidatka za Zupana je  Ezia Benati, ki 
politično ima svoje korenine v Krščan
ski demokraciji se pa postavlja v drugi 
del političnega prostora, v levo sredino.

V nje listi so: Ida Bortolò, Loris Cal- 
caterra, Claudio Comugnaro, Edi Cudi
cio, Luca Cudicio, F rancesco D avide 
D onadio, G iuseppe G ottardo, Roberto 
Montanino, Elia Pascolo, Franco Picca- 
ro, M aria Scarbolo in Enzo Sinuello.
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E ’ r iu s c ita  b en iss im o  
sotto tutti i punti di vista 
l ’iniziativa promossa e rea
lizzata dal com une di San 
Pietro al Natisone in occa
sione del 13. del gemellag
gio con Sam breville (Bel
gio).

Una delegazione di cit
tadini e amministratori del
le V alli del N atisone, ac
com pagnata da ll’assessore 
di San Pietro Nino Cicco- 
ne, dal 22 al 24 m aggio è 
sta ta  ospite  d e ll’am m in i
s tra z io n e  c o m u n a le  di 
Sambreville che aveva pre
disposto per l ’occasione un 
interessante programma di 
visite e m anifestazioni. Il 
g ruppo è stato  alloggiato  
nella bellissima abbazia di 
St. G erard de Brogne, re
centem ente ristru ttu rata  e 
destinata quale struttura tu
ristica, culturale e ricreati
va.

L ’aspetto più interessan
te de ll’iniziativa è rappre
sentato dalla partecipazione 
deg li a lunni de lla  qu in ta  
classe della scuola elemen
tare bilingue di San Pietro 
al Natisone che hanno po
tuto incontrare i propri coe
tanei della scuola St. Louis 
et S .te M arie di Tam ines 
con la quale, n e l l’u ltim o 
anno sco lastico , avevano 
intrattenuto rapporti episto
lari di reciproca conoscen
za. Nella scuola belga vie
ne attuato un progetto per 
l ’insegnamento della lingua 
italiana col supporto della 
direzione didattica del Con
solato d ’Italia a Charleroi.

L ’incontro tra i bambini 
d e lle  due  scu o le  è s ta to  
molto emozionante: al no
stro arrivo tutti i bam bini 
della scuola di Tamines e- 
rano in fervente attesa ed 
hanno accolto i nostri con 
calorosi e cordialissimi sa
luti di benvenuto. Con i lo
ro insegnanti hanno svilup
pato una giornata di attività 
volte a m igliorare la reci
proca conoscenza e, nella 
giornata successiva, ci han
no accompagnato nella vi
sita a Bruxelles ed a W ater
loo fino ai saluti di arrive
d e rc i, m o m en to  m o lto  
com m ovente in cui m olti 
piccoli visi sono diventati

Dejavnost Glasbene šole v Spetru je ob koncu šolskega leta š e  bolj živahna

Vse bolj pogosti koncerti
V petek v Spetru zaključni koncert, otroški zbor bo v soboto v Podbeli, v nedeljo na Matajurju

M anjka še nekaj dni do 
zaključka šolskega lieta in 
nastopi gojencev glasbene 
šole iz Spetra so vedno buj 
gosti. Se pred dobrem me
secem so naši otroci gosto
vali v Bovcu, kjer so bli na 
varsti mladi pevci otroške
ga zbora. V sriedo 2. maja 
je  G lasbena šola organizi
rala v prostorih  občinske 
dvorane v Spetru an kon
cert, na katerem so nasto
pili učenci iz razreda prof. 
Aleksandra Ipavca an prof. 
Fabia Devetaka.

K ot znano  je  parv i že 
nekaj liet učitelj harmonike 
an ustanovitelj priljubljene

harm onikaške skupine, ki 
jo  se s ta v lja jo  sko ra j vsi 
učenci telega instrumenta.

An prav skupina harmoni- 
kašev je  otvorila koncert z 
dviema novima skladbama,

o z iro m a  s P ia z z o llje v o  
Oblivion an z Arietto-Zo- 
blonoffjevo Cirkusovo sui
to. Sledila sta še mlada so
lista G iovanni Banelli an 
Martina Rossi.

Kot rečeno na varsti so 
bili tudi mladi flavtisti iz 
razreda prof. Devetaka an 
sicer Lucrezia Vacchiano, 
O rso la  B an elli (ki jo  je  
sp re m lja l na h a rm o n ik i 
brat Giovanni) an Manfre
di Guglielmotti (kupe s se
stro Eleno na kitari), ki so 
igrali na kljunasti flavti, an 
še Tanja Braidotti na pre
čni flavti.

Na koncu pa sta nasto

pila še dva starejša gojenca 
tečaja diatonične harmoni
ke, ki ga vodi prof. Zoran 
Lupine. Tela je  bla prava 
novuost za našo Suolo, kier 
parvič smo imiel priložnost 
slišat glas popularnega in
strum enta v ta jšn ji p rilo 
žnosti. A nna B ern ich  an 
Marco Cucovaz sta zaigra
la dve veseli skladbi an za
ključila takuo tel zanimiv 
koncert.

Prejšnji tiedan so bli na 
varsti kitaristi. V prostorih 
občinske dvorane v Spietru 
so se predstavili učenci ra
zreda Alessandra Bertossi- 
na in učenci Glasbene ma
tice  iz T a rs ta  iz raz red a  
prof. Marca Ferija. Prisoten 
je  b iu  tud ra v n a te lj GM  
prof. Bogdan Kralj.

U programu so bli trije 
d u e ti, O rn e lla  C e rn o ia  - 
Nico Sinuello, Elena Ven
turini - Francesca Spizza-

miglio an Geetha Donato - 
Giorgia Zufferli (ki je igra
la na violino); sledili so go
stje an sicer Giulia Chendi, 
Jan ja  Savi, Bojan K uret, - 
W alter G regori an T an ja  
Cibiz. Za zaključek sta pa 
poskarbiela sekstet in kvar
te t k ita r  tržaške  šo le. Ta 
večer je  biu prava parlo- 
žnost za poslušat dobre ki
tariste med katerim i se je  
izk aza la  o b e tav n a  T an ja  
C ib iz , s tara  kom aj dev e t 
let.

Naj povemo še, da je  9. 
maja harm onikaška skupi
na n asto p ila  na G lasben i 
matici v Gorici an da pred 
zaključkom  šolskega lieta 
se bojo  zvarstili še drugi 
nastopi naših mladih glas
benikov: 8. junija bo v Spi
etru tradicionalni zaključni 
koncert, 9. junija bo otroški 
zbor zapieu v Podbeli, 10. 
pa na Matajurju.(c.d.)

>ese Comraissie
Commusjjpn europčenne

-JvCDresGniT>fi/A«-> _t »

rare il dislivello nei canali 
artificiali di cui è ricchissi
m o il B elgio . D ai vecchi 
impianti, dichiarati dall’U- 
nesco patrimonio dell’uma
nità, che superano dislivelli 
di 10-15 metri, fino al mo
dernissimo impianto di La 
Louviere, appena inaugura
to, che consente il supera
mento di un dislivello di 73 
metri a chiatte di 1500 ton
nella te , con la  so la  fo rza  
dell’acqua, senza consumo 
di energia.

Importante la visita alla 
cap ita le  B ruxe lles, con i 
suoi m onum enti e le sue 
p iazze , l ’ascesa  a l l ’A to- 
mium, e soprattutto la con
ferenza sulle strutture euro
pee p re sso  la  sede  d e lla  
rappresentanza belga pres
so la Commissione europea 
dove il direttore Crespinet 
ha svolto una interessante 
relazione ed ha risposto al
le tantissime domande che i 
bam bini gli hanno rivolto^ 
in particolare sulle proble
matiche legate a ll’introdu
zione dell’Euro.

Nel com plesso, quindi, 
anche per lo splendido sole 
che fortunatam ente ha ac
com pagnato  il soggiorno  
dei valligiani in Belgio, il 
b ilancio  d e ll’in iz ia tiv a  è 
pienam ente soddisfacente, 
soprattutto perchè ha dato 
nuova linfa e nuovi conte
nuti per far si che il Gemel
laggio tra le Valli del Nati
sone e Sam breville possa 
ancora crescere nel futuro 
c o in v o lg e n d o  c o n c re ta 
mente tutti i cittadini, (nc)

tristi fino alle lacrime, tale 
è stato il grado di coinvol
gimento raggiunto tra i due 
g rupp i. L ’im pegno  fo rte  
delle due delegazioni è di 
dare continuità all’esperien
za creando l ’occasione per 
ospitare l ’anno prossim o i 
p icco li di T am ines nelle  
Valli del Natisone sempre 
a ll’interno delle iniziative 
per il Gemellaggio.

R icco di appuntam enti 
interessanti il program m a 
dei tre giorni in Belgio: in
nanzitu tto  il ricev im ento  
ufficiale della delegazione 
presso il Municipio di Sam
breville accolta dal nuovo 
s in d aco  M. F is ie n n e  e 
dall’assessore al gemellag
gio L. Modave, con tutta la 
G iunta com unale assiem e 
al Console generale d ’Italia 
di C h arle ro i G erard o  G. 
Crocini, al direttore didatti
co Ingenito e alla rappre
se n ta n te  d e lla  co m u n ità  
f ra n c o fo n a  F ay t che ha 
svolto un’interessante rela
zione sulla situazione cultu
rale e scolastica della co
munità locale. Quindi sono 
seguite parole di caldo ben

venuto e di reciproca stima 
con lo scambio dei tradizio
nali ricordi e la giornata si è 
conclusa con un pranzo di 
gala in un tipico locale di 
Tamines.

Nel territorio delle pro
vince di Namur e di Liegi 
la delegazione valligiana ha 
potuto visitare la miniera di 
Blegny dove soprattutto i 
bam bini sono rim asti im 
pressionati delle durissime 
condizioni in cui lavorava
no anche i nostri emigranti 
n e lle  v iscere  d e lla  terra; 
un’altra visita interessante 
al parco  n a tu ra lis tic o  di 
Han sul Lesse nelle Arden- 
ne, dova dal vivo si è potu
to ammirare un vasto cam
pionario della fauna locale, 
dai cinghiali alla lince, ai 
lupi, cervi, orsi, ecc. con 
grande interesse ed emozio
ne per tutti. Interessantissi
ma la visita alle baracche 
degli italiani, una ricostru
zione museale di come gli 
emigranti dovevano arran
giarsi al loro arrivo in Bel
gio, come pure la visita agli 
ascensori idraulici che con
sentono alle barche di supe

ln Belgio per il 13. del gemellaggio di S. Pietro con Sambreville

Occasione di crescita
per i nostri ragazzi

Foto ricordo 
degli alunni 
di Tamines 
e S. Pietro 
e sotto due 
momenti 
della visita
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Na Trbižu je bila podelitev nagrad natečaja “Tarvisio - Trbiž - Tarvis”

Mednarodni natečaj 
za sožitje treh kultur

Minimatajur

V občinsk i dvoran i na 
Trbižu se je  minuli teden vr
šilo nagrajevanje mednaro
dnega natečaja  "T arvisio , 
Trbiž, Tarvis", ki ga prireja 
odbomištvo za kulturo trbi- 
ške občinske uprave.

O b is ti p r ilo ž n o s ti so

predstavili tudi publikacijo 
o starih hišnih imenih v 2a- 
bnicah, ki je  nastala kot re
zultat otroškega raziskoval
nega tabora  S lovenskega 
kulturnega središča Planika 
poleti 1999.

Z a to  p rilo ž n o s t so se

zbrali otroci vseh šol Trbiža 
in Zabnic, prišli pa so tudi 
gostje iz Jesenic, Podkloštra 
(Amoldstein) in Beljaka. O 
pom enu n a teča ja , ki želi 
spodbujati poznavanje razli
čnih jezikov in kultur v Ka
nalski dolini, je  spregovoril 
o b č in sk i in p o k ra jin sk i 
odbornik Renato Carlantoni. 
Dejal je , da ima dolina to 
neverjetno srečo, da na nje
nem ozemlju živijo Italijani, 
Slovenci, Furlani in Nemci. 
Vse te kulture in jezike pa je 
treba ohraniti tudi za bodoče 
rodove, pri čem er im a bi
stveno vlogo prav šola. Po
leg tega je  odbornik podčr
tal vrednost znanja mnogih 
jezikov, kar je za otroke na 
tromeji treh držav in kultur 
vsekakor velika prednost.

Učiteljica Nadia Campa
na je nato kot koordinatorka

natečaja razglasila letošnje 
zmagovalce, ki so: Veroni
ka Hladnik, dijakinja jeseni
ške gimnazije, ki je zasedla 
prvo mesto. Na drugem me
stu je Birgit Bukovnik, dija
kinja gimnazije iz Beljaka, 
tretje m esto pa so dosegli 
šolarji trbiške osnovne šole, 
ki so naredili razredni časo
pis.

N agrajeni prispevki so 
bili objavljeni v brošuri, ki 
je  izšla  v rež iji občinske 
uprave in ob pomoči dežel
nega urada za manjšine, v 
imenu katerega je  m anife
stacijo pozdravila ravnatelji
ca Adriana Janežič. Celoma 
prireditev pa je  dosledno s 
svojim  duhom  potekala v 
italijanščini, slovenščini in 
nemščini.

Drugi del m anifestacije 
na Trbižu je  bil namenjen

Tarvisio
Tarvis

predstavitvi knjižice, ki jo  je 
izdalo Slovensko kulturno 
središče Planika. Predstavil 
jo  je predsednik organizaci
je Rudi Bartaloth, ki je  pole
tni raziskovalni tabor kanal
skih otrok označil kot zelo 
koristno pobudo. Razisko
vanje otrok v počitniškem 
času je nedvomno prispeva
lo k njihovemu spoznavanju

zgodovine in kulture doma
čega kraja. Za sodelovanje 
se je Bartaloth zahvalil tako 
občinski kot deželni upravi.

V ponedeljek je  bilo vse 
živo tudi v Zabnicah, ob za
k lju čk u  le to šn jih  teča jev  
glasbe, slovenskega jezika 
in računalništva, ki jih prav 
tako prireja Slovensko sre
dišče Planika.(du)

U čenci II. in IV. razreda D vojezičnega centra so  imeli šolo  v naravi - Bili s o  v koči Planinske družine Benečije

Iz Špetra so šli v šolo na Matajur
D om  na M atajure j e  nudil zavetje  našim  najm lajšim  in se sprem enil tudi v učilnico  - O b pouku tudi skrb za  življen je v dom u

Učenci drugega in četrte
ga razreda Dvojezične šole 
v Spetru so letos imeli ne
kaj dni šole prav posebne 
sorte. Za nekaj dni niso “če
peli” v šolskih klopeh in so 
se šli učit direktno v nara
vo, lahko bi rekli na temo 
gorski svet, saj so se odločil 
za naš najvišji hrib, ki je tu
d i s im b o l n aše  b en ešk e

zemlje.
Na Matajurju je  od okto

b ra  lan i k o ča  P la n in sk e  
družine B enečije in tu so 
naši učenci imeli svojo ba
zo, tu so se prav lepo poču
tili. Poseben užitek je  bil 
sev e d a  im e ti tak e  v rs te  
pouka, lepo jim je bilo tudi 
skupno življenje v planinski 
koči. Med njihovimi dolž

nostmi je  bil seveda pouk, 
skrbeti pa so morali tudi za 
red in čistočo doma. Za vse 
je  b ila  lep a  in  p o u čn a  
izkušnja. Več sreče so imeli 
učenci drugega razreda, ki 
se jim  je  lepo smejalo son
ce. Učenci četrtega razreda 
so imeli slabo vreme, a ne 
g led e  na to  so d o ž iv e li 
nekaj nenavadnega.

N A P I S A L I  S M O  P E S E M

M esec maj je že poln sonca,
A  dež je padal tam brez konca 
Tako smo v koCo se zaprli,
A  žalosti smo se uprli,
Jedli, pili smo, se drli,
U h  klobasice, sok in pesmi, 
R es še malo nismo bili resni.

IV. razred
Speter, 29. maja 2001

MATAJUR ... 
Slika v AMICO
spomin Come un gendarme control-
pred li questa e quella valle.
vzponom Tutti i giorni ci scruti alle
in pred spalle.
kočo Di rosso ti vesti al tramonto.

A ll’alba rosa hai il manto. 
Il tuo silenzio abbiamo 
ascoltato
quel giorno abbiamo 
aspettato.
Nella nebbia abbiamo
camminato
nel vuoto abbiamo

guardato.
Il nostro cuore abbiamo 
ascoltato
tutti i sorrisi hai incrociato. 
Una catena ci ha legato, 
con un abbraccio ti abbiamo 
circondato

Giulia e Gaila

Smo hodili na sprehode, a tudi učili smo se

RžA ->

Igrali bi se še naprej tudi zvečer, kadar smo šli spat
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Stando alle informazioni 
degli storici antichi, non pro
prio precise, i limiti dell’in
sediamento slavo tra il I e IV 
secolo dal nord al sud si si
tuavano dal Mar Baltico ai 
Carpazi, ad occidente fino ai 
territori dei germ ani e dei 
celti, a sud e a sud-est dai 
sarmati, mentre rimaneva in
determinato il limite orienta
le.

Nella “tabula peutingeria- 
n a” per esem pio  i venedi 
(che qui si direbbero sinoni
mo di slavi) sono localizzati 
sui C arpazi o cc id en ta li e 
lungo il Dnestr inferiore, ma 
nel IV secolo la carta regi
strava già il movimento delle 
tribù slave verso il Danubio. 
Nonostante le informazioni 
la questione d e ll’origine e 
delle prime sedi degli slavi, 
come abbiamo visto rimane 
controversa. Leciejewicz (Il 
“barbaricum ”: presupposti 
d e ll’evoluzione altom edie
vale, Einaudi 1994) suggeri
sce che l’insediamento delle 
origini nella zona dei campi 
e dei boschi che si stendeva 
tra l ’Oder e il Dnepr centra
le, appoggiandosi a dati lin
guistici e le informazioni di 
vario genere sui veneti, os
servando che l ’estensione 
dello spazio delle origini do
veva essere di tali dimensio
ni da p o te r a ss im ila re  in 
qualche secolo circa il 20 per 
cento dell’universo europeo. 
Nel VI secolo gli slavi erano 
visti come un popolo nume
roso, dedito all’agricoltura e 
aH’allevamento, che basava 
il suo ordinamento su un si
stema tribale. Gli slavi abita
vano in villaggi lungo i fiu
mi in piccole capanne qua
drate, nelle zone argillose 
per lo più seminterrate. Col
tivavano prevalentemente il 
grano, allevavano bovini, ma 
anche suini, capre, pecore e 
cavalli. Erano dediti alla cac
cia ed alla pesca. Si sposta
vano con donne e bambini

La culla delle popolazioni slave secondo i moderni storici - 77

Quesiti sull’avanzata 
dell’universo slavo

Fibula decorativa 
antico-slava 

di bronzo

procedendo nei grandi spazi 
portandosi dietro usi e cre
denze.

A differenza dei nomadi

ritrovata  
nel castello 

di Bled (Slovenia)

com e gli unni e gli avari, 
procedevano alla ricerca ed 
alla conquista di pascoli e 
terre da coltivare, e dove la

terra prom etteva di essere 
buona, lì si stabilivano e vi 
dimoravano al massimo. Da 
questa descrizione non si ve
dono negli slavi particolari 
“virtù” guerriere che giustifi
cherebbero la gigantesca e 
violenta espansione slava.

A questo punto dunque 
non sembrano del tutto chia
rite le ragioni di quella che 
gli storici definirono “l’inon
dazione slava», cioè le m i
grazioni su vastissima scala: 
tra il VI e il X secolo, dopo 
le irruzioni germaniche nei 
confini dell’impero romano, 
gli slavi si im padronirono 
de lle  reg io n i o rien ta li 
dell’attuale Germania, della 
Boemia - Moravia, Slovac
chia, Austria orientale, e nel
le regioni ancora più ad o- 
riente abbandonate dai goti, 
penetrarono i futuri bielorus

si, ucraini e russi. Più ardua 
fu l’avanzata ad ovest, che i 
franchi riuscirono a bloccare 
quando realizzarono un “li
mes” dal Danubio al Baltico. 
S u ll’arresto d e ll’avanzata 
slava al confine con l ’Italia 
abbiamo visto il ruolo dei 
longobardi nel racconto di 
Paolo Diacono. Senza que
sto contributo m ilitare gli 
slavi avrebbero forse facil
mente occupato la pianura 
friulana e veneta.

Più vistosa fu l ’immigra
zione slava nella penisola 
balcanica, della Grecia, fino 
al Peloponneso e C reta, e 
l ’Asia minore. Per non par
lare di un millennio di con
quiste ad est degli Urali, ol
tre lo stretto di Behring, in 
Alaska e fino in California.

In Grecia gli slavi non co
stituirono loro regni, ma e

sercitarono solo il loro domi
nio. C edettero  un p o ’ per 
volta a ll’assimilazione, ma 
conservarono centinaia di to
ponimi e termini di deriva
zione slava.

In Grecia, dopo il primo 
impatto distruttivo delle irru
zioni, si vide che gli slavi e- 
rano interessati a stabilirsi in 
via definitiva nelle forme e- 
sclusivamente rurali. Le di
s truz ion i di cen tri u rbani 
parvero agli studiosi come 
un metodo di acquisizione di 
terreni agrari. L ’effetto os
servato fu lo sconvolgimento 
etnico ed una terra scristia
nizzata e resa selvatica per 
più secoli. Né da parte degli 
slavi ci fu interesse a darsi 
un principe e fondare un re
gno e non lasciarono nulla 
nel campo della cultura ma
teriale che ne caratterizzasse 
la loro presenza per 218 anni 
sul suolo dell’Ellade, bensì 
un gran numero di toponimi 
e di termini di impronta sla
va (429 villaggi, montagne e 
fiumi - M. Vasmer, Die Sla
ven in Griechland).

(Venezia, 77)
Paolo Petricig

Beneške križanke (Guidac)

Horizontal
Vodoravno

1 - Jo lovi mačka.
3 - Varse, stuoj atent.
7 - Vas an meja za iti v Kobarid.
12 - Anica Trušnjanova (začetnice).
13 - Cvetena an liepa dolina iz Nove

Gorice pruot Postojini.
15 - Ime igralke Carrà... po beneško.
17 - Zadnji konac paruke.
18 - Daržava med Rusijo an Letonijo.
21 - PotalaZiti lakoto.
22 - Tiste diela cemin na korceh.
24 - ’No malo čičice.
27 - Skrinja, velika kasa.
28 - Tednik Slovencev... pokrajine.
31 - Rečanske Navade (zač.).
32 - Devetice.
33 - Adan, ki nie pošten, slavo navajen.
36 - Takuo se začne štiet.
37 - Neumen, šleut, norac.
39 - Nie vič mlad.
40 - Rita Pavone je bla... di carota.
41 - Ferjen.
44 - Ona an...
45 -Takuo... guori ovca tu hlieve.
46 - Kuost... po laško.
47 - Na nje se daje bušce otruocem.

Vertikal
Navpično

1 - Tu molitvi je sveta al češčena.
2 - Je šla... po latinsko.
3 - Pesniški.
4 - V tisto vas se nose v mlekarinco.
5 - Poznani.
6 - Samoglasnike (vocali), ki ima Piva.
7 - Je buj majhana, ku noga.
8 - Takuo uečejo v Spanji, kar je  korida.
9 - ’No malo bifteka.
10 - Konac od domovine.
11 - Takuo se začne plesat ča-ča-ča.
13 - Tist od kompierja je  bieu an tanak.
14 - Taka je tista dromna čariešnja v host. 
16 - Te narbuj znani je tist v Sanremo.
19 - Paežani.
20 - Majhan, mičken.
22 - Miera za zlato.
23 - Parva muzikalna nota.
25 - Se jih parlože h prejmkain.
26 - Jih nucajo Žnidarji an kimeti.
28 - Tajšan je  merlot kadar rata špric.
29 - An kos denarnice.
30 - Femamdez... par koncu.
32 - Pod njo je bluo ognjišče.
34 - Voščila Staremu Nonulnu (zač.).
35 - Ente Regionale.
38 - Organizzazione nazioni unite.
41 - Kraj... italijanski.
42 - Esempio... na kratkim.
43 - Takuo diejo novič pred utarjam.

I ragazzi della scuola 
media dì San Pietro 
del laboatorio tecnico
operativo hanno concluso 
le loro fatiche con una 
uscita sul sentiero 
natura listico  del monte 
Bardo e Roba, adottato 
proprio da loro due anni fa. 
Accompagnati dagli 
insegnanti Donato Cernoia 
e Gianna Castellani, da 
Giovanni Coren e da 
alcuni genitori hanno posto 
delle nuove bacheche 
illustrative ed aggiornato 
quelle già esistenti. Fra gli 
aggiornam enti anche il 
lavoro di Maurizio e Mattia 
Sittaro per indicare il luogo 
dove esisteva la marna

I ragazzi 
del sentiero
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I pulferesi non passano contro il S. Daniele mentre la Valli del Natisone accede alia finale

D Reai cede, gli Škrati esultano
Clamorosa V eliminazione dei rosanero nella semifinale per il titolo regionale amatoriale del Collinare 
Gli Esordienti sono stati beffati in zona Cesarmi nei quarti di finale del torneo “Armando Lorenzutti”

La sfortuna perseguita la citando la squadra allenata
squadra  degli E sord ienti 
d e lla  V alna tisone  che lu 
nedì 29 maggio, nei quarti 
di f in a le  del to rn eo  “ A r
mando Lorenzutti” ad Udi
ne, sono stati beffati nell’u
n ico  m in u to  di recu p e ro  
d a lla  re te  v in c e n te  d e lla  
Tre Stelle. La partita aveva 
visto un primo tempo posi
tivo dei valligiani, anche se 
ch iu so  sul n u lla  di fa tto . 
N ella  rip resa  i ragazzin i 
allenati da Nereo Vida (as
sente nell’occasione perché 
in fluenzato ) hanno subito  
un gol evitabilissimo. Pron
tam ente gettatisi in avanti, 
hanno ottenuto il pareggio 
con un gol realizzato in m i
sch ia  da A lessand ro  P re 
dan. Hanno poi centrato u- 
na traversa e fallito alcune 
clamorose occasioni. Quin
d i, q u a n d o  e n tra m b e  le 
sq u a d re  si p re p a ra v a n o  
m entalm ente ai calci di ri
gore, un centrocam pista u- 
dinese, ripresa una corta re
spinta della difesa valligia- 
na, sorprendeva con un tiro 
da oltre 35 metri il portiere 
valligiano.

I P u lc in i d e l l ’A udace  
parteciperanno nel p rossi
mo week-end al “Tom eo di 
Prem ariacco”.

Clam orosa elim inazione 
nelle semifinali per il titolo 
re g io n a le  a m a to ria le  del 
F riu li C o llinare  del R eai 
Filpa di Pulfero. I rosanero 
di C laudio B attistig , dopo 
la sconfitta  per 2-1 a San 
Daniele, non sono riusciti, 
nella gara di ritorno giocata 
sab a to  2 a P o d p o lizza , a 
scardinare la m unita ed e- 
sperta m uraglia eretta  dai 
biancorossi. Un folto pub
blico ha seguito la gara in

da Severino Cedarmas che 
nei prim i m inuti ha avuto 
per tre volte la possibilità 
di sb lo c c a re  il r isu lta to . 
Con il passare dei minuti la 
partita è diventata più fre
netica a discapito della pre
cisione nelle conclusioni. Il 
R eai F ilpa  si p repara  ora 
alle finali nazionali in pro
gram m a dal 20 al 24 g iu
gno nei pressi di San Bene
detto del Tronto.

La V alli del N atison e  
ha vinto la semifinale di ri
to rno  a P erco to  con tro  il 
Bar Roma, conquistando il 
diritto di giocarsi contro il

Michele 
Dus, difensore 

dei Giovanissimi

San Daniele il titolo regio
n a le  a m a to r ia le , in p ro 
gram m a sul campo di Re- 
manzacco sabato 9 giugno 
alle 20,30. Gli Skrati, sotto 
di un gol al termine del pri
mo tempo, si sono riportati 
in parità al 20’ della ripresa 
con  M ilko  V o la rič  ed  al 
3 0 ’, grazie ad un colpo di 
testa di Simone Vogrig su 
calcio d ’angolo, hanno ot
tenu to  il p restig io so  suc
cesso.

Tomeo “Budai”, la Valnatisone 
si guadagna la finale e sogna
VALNATISONE 3
BUTTRIO 1

V a ln a tiso n e:  S essa, 
Crisetig, Samuele A les
sandro, Lorenzo Clinaz, 
V alen tino  A lessand ro , 
M a rc u z z i (F ra n c e sc o  
Chiabai), Beuzer, Clau
dio Dorbolò, Dus, Iure-

tig (Busolini), Francesco 
Cendou.

S. Pietro al Natisone, 
3 giugno - Una pura for

malità per la squadra Gio
vanissimi della Valnatisone 
che ha superato il Buttrio. 
La squadra ospite era stata 
fino ad oggi la “bestia ne
ra” dei valligiani, che non 
erano mai riusciti a supe
rarla. La grande voglia di 
rivalsa dei ragazzi locali si 
è tramutata in una limpida 
vittoria, anche se a ll’inizio 
della  seconda frazione di 
gioco gli ospiti hanno ten
tato di rimettersi in careg
giata.

Una m azzata trem enda 
per il Buttrio è arrivata nei 
primi sette minuti della ga
ra con i gol realizzati al 4 ’ 
da Simone Crisetig e al 7 ’ 
da M attia Iuretig. Due mi
nuti più tardi era ancora Iu
retig ad avere sui piedi il 
pallone per la terza segna
tura. Al 20’ Crisetig cerca
va il gol, ma il portiere o- 
spite riusciva a deviare il 
pallone in calcio d ’angolo. 
Un tentativo da fuori area 
di Valentino Alessandro, al 
2 2 ’, ven iv a  b lo cca to  dal 
portiere.

Ritornati in campo dopo 
il riposo, dopo soli 2 ’ gli o-

sp iti acco rc iav an o  le d i
stanze e grazie alla segna
tura ritrovavano il morale. 
La Valnatisone rispondeva 
al 4 ’ con una conclusione 
d i V a len tin o  A lessan d ro  
che con un diagonale cer
cava di sorprendere il por
tiere ospite.

La gara continuava con i 
tentativi del Buttrio e le ve
loci ripartenze dei padroni 
di casa che al 2 5 ’ chiude
vano ogni possibilità di ri
m onta con u n ’azione in i
ziata da Iuretig, proseguita 
da C risetig  e conclusa  in 
gol da V alentino A lessan
dro con un preciso diago
nale.

Al termine della partita è 
seguito il pranzo alla “T a
verna fiorita” di Vem asso, 
du ran te  il qu a le  D an ie le  
Specogna, responsabile del 
settore giovanile della Val
natisone, ha voluto ringra
ziare tutti, dai dirigenti ai 
g e n ito r i p e r f in ire  con  i 
principali artefici di un’im
presa che sembrava impos
sib ile : “P er una  sq u ad ra  
che non doveva nemmeno 
esistere per la mancanza di

giocatori ed è stata alle
stita  a l l ’u ltim o istan te , 
g u id a ta  da un  g ra n d e  
te c n ic o  q u a le  R en zo  
Chiarandini, arrivare al
la finalissim a del trofeo 
“Budai” nel quale si so
no m is u ra te  le  p rim e  
classificate dei tre gironi 
p rovinciali, dopo avere 
giocato in crescendo un 
campionato chiuso al se
condo  p o sto  im b a ttu ti 
nel girone di rito rno , è 
un so g n o . U n e x p lo it  
dovuto a questo meravi
glioso gruppo di ragazzi 
e genitori che si è impe
g n a to  n e l l ’in te ro  a rco  
della stagione. Siete arri
vati ad o ttenere  questo  
ottimo risultato, che non 
è solo sportivo, m a so
p ra ttu tto  sociale , com e 
ci eravamo prefissi”.

D om enica prossima, 
10 giugno, alle 10.30, la 
Valnatisone giocherà, su 
un campo ancora da de
s ig n are , la  f in a liss im a  
con la vincente della sfi
da tra Comunale Lestiz- 
za e Cussignacco.

Paolo Caffi

C ontinua ad O borza il 
decim o torneo di calcetto  
amatoriale valido per l ’as
segnazione del 98 m em o
rial Pietro M aurizio Mus- 
sig che si concluderà in oc
casione dei festeggiamenti

di S. Antonio. Partecipano 
alla m anifestazione dodici 
fo rm azion i d iv ise  in due 
gironi, che hanno esaurito 
la  fase  e lim in a to ria . Per 
dom enica 10 giugno sono 
previsti i quarti di finale.

V enerd ì 15 le squadre 
v incen ti si a ffro n te ran n o  
nelle sem ifinali, mentre le 
finali sono previste per do
menica 17 giugno.

Infine le partite del tor
neo fem m inile inizieranno

alle 14 e si concluderanno 
alle 17. Con questo orario 
di inizio si giocherà la fina
le per il 32 e 4S posto del 
torneo maschile.

La finalissim a si dispu
terà alle 18.

La so c ie tà  ciclistica guidata da Cont tra le protagoniste a livello regionale

D Veloclub punta sui giovani
Tra i risu lta ti recenti da  segnalare le vittorie  d i P aolo  D anelone e N atalia  C iccone

Il V e lo c lu b  C iv id a le -  
V alnatisone del presidente 
Ivano Cont sta curando la 
preparazione dei ragazzini

che gareggiano nella cate
goria Giovanissimi. Dome
n ica  sco rsa  ad A u ris in a , 
nella categoria G l, ha vinto

Paolo Danelone, miglioran
do le sue precedenti presta
zioni (nono, sesto e terzo 
posto). Nella stessa catego
ria c ’è stato il bis bianco
rosso grazie a Natalia Cic
cone (prima ragazza, dopo 
un secondo posto ed un’al
tra vittoria). M igliora di ga
ra in gara anche Piero Cic
cone che domenica è giun
to qu in to  nella  ca teg o ria  
G2. Identico cammino nel
la G4 per Federico Costa- 
peraria  (16° e 12® posto) 
che è arrivato sesto.

In fin e  n e lla  G5 L u ca  
Fort ha ottenuto il suo mi
gliore piazzam ento stagio
nale con un buon sesto po
sto.

Il veloclub ha organizza
to per domenica 22 luglio il 
13® G iro  c ic lis t ic o  d e lle  
Valli del Natisone riservato 
alla categoria Allievi.

Domenica 17 giugno si 
disputerà invece nel Civi- 
dalese e nelle Valli del Na
tisone la gara per Juniores 
denom inata “M ari, monti, 
collina, p ianura” . La par
tenza sarà data a Cividale e 
dopo una porzione di chilo
metri pianeggianti la gara 
si snoderà lungo il circuito 
S. Pietro, Pulfero, Vemasso 
da ripetersi due volte. I ci
clisti giungeranno, attraver
so Savogna, sul monte M a
tajur e concluderanno le lo
ro fatiche a S. Pietro.

C
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Karavana gira 
presegala meje
Dve slovenski “ etapi kolesarske dirke

Giro d ’italia j e  Se ve
dno v teku, gre pa zabe
ležiti velik uspeh, ki sta 
ga doživeli dve ”sloven- 
ski “ etapi te velike ko
lesarske dirke, ki jo  po 
pomenu prekaša le fran
coski ”Tour“ .

K aravana le tošn jega 
gira je  v Slovenijo prišla 
p re jš n ji  to re k , ko je  
o p rav ila  skoraj dvesto  
kilom etrov dolgo etapo 
Lido di Jesolo-L jublja- 
na.

Naslednjega dne pa je 
bila na sporedu gorska 
etapa do B leda, T rb iža 
in n a to  čez  P red e l po 
S o šk i d o lin i do  N ove

G o ric e . O rg a n iz a to r ji  
pravijo, da je  od m ejne
ga prehoda pri F erneti
čih  do L ju b ljan e  sp re 
mljalo dirko nad stopet- 
d e s t tisoC lju d i, d ru g i 
dan pa spet nekaj podo
bnega.

D ire k to r  e ta p e  do 
Ljubljane je  bil naš trža
ški rojak Radivoj Pečar 
iz Lonjerja, kar je  za naš 
šp o rt v se k a k o r  v e lik o  
priznanje.

Slovenski kolesarji so 
se pred domačo publiko 
zelo potrudili in bili oba 
dni med prvimi enajsti
mi. Uroš M urn je  bil v 
Novi Gorici celo tretji.
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’Na želja skrita an ohra
njena tu adnin piču svojega 
sarca Stierdeset liet, k i an 
dan se realizira je  ’na veli
ka  rieč ; m alo  k ra t se tuo  
zgodi, pa za me, hvala Bo
gu, je  ra ta lo  an zatuo san 
zlo veseu an zadovoljen.

P a  na  m is l i ta ,  de  san  
uduobu totocalcio al ki taj- 
Snega: san  se u ša fu  (an  
upan an za naprej) na lieto- 
Snjo pomlad tle v naši Be
nečiji, že od zaCetka.

T e le  l ie ta ,  k i san  b iu  
proC, viCkrat so mi paršle 
pred oCi slike od pom ladi 
m ojih m ladih liet, kar ze- 
mja se je  zbudila od velike
ga zimskega sna an vse se 
je  zaCelo gibat: drievja an 
žvina.

N a morem muCat, muo- 
ren poviedat, kuo je  liep tel 
cajt an ga parporoCit temu, 
ki je  po sviete (an ki je  v ti
stem cajtu na počitku).

Kuo je lepuo, kar se po
kažejo te parve piskulince 
an začnejo parhajat violice

Za tiste, ki na žive tle doma, je an pravi čudež

Liepa je pomlad
- • T l  -•••v nasi Benečiji

an zvončic oku studencu, 
k i so šele po lejen i, an tu 
p re s to r ih , k i so p a rk r it i  
pruot m razu an kar sonce 
začne pargrevat. Kuo je  le
puo, kar zguoda se začne 
čut kuose piet močnuo, an 
v id e t čez  dan  se n ic e  an 
ščinske znašat za zazidat 
novo gniezdo.

An lietos san ušafu gnie- 
zda. Se n iesan  vič pliezu 
g o r po d r ie v ja h , san  j ih  
merku dol s tli. San jin  žvi
žgu an oponašu, ku otroc. 
Bruozar, de me nie obedan 
videu, če ne je  biu m islu, 
de m e z a č e n ja  p a rje m a t 
blaznost starienja (dem en
za senile!)

San ču kukovco klicat, 
an san pogledu al iman ka
ko palanko tu gajuf takuo, 
ki so nan pravli te stari (če 
niemaš denarja ta par sebe 
kar kukovco čuješ, je  gard 
sanjau za prihodnost, futu
ro).

San ču ponoč slav ic ja  
piet, duhuorja an sovo; čez 
dan tačico (pettirosso), gar- 
deline an puno drugih tičju, 
ki niesan zapoznu.

Zguoda, kar se je  začelo 
zorit, me je  zbudiu nebeški 
koncert, mi se je  zdielo, de 
san  tu  zem sk ih  n eb esah  
(paradiso terrestre). Buj, ki 
se je  dan dielu, buj je m u
zika rasla. Mi je  težkuo po

viedat z besiedami, ka san 
ču tu mene. Vse tele lepote 
an čudeži so me zgrozili.

V sak i dan , k ar san  šu 
voz vasi san pomerku oku 
mene, de je  bluo kiek dru- 
gač, ku tisti dan priet: rož- 
ce so se začele odpenjat an 
popi od drievja še naraščat 
dokjer ti parvi se nieso od- 
parli an drievje je  začelo ... 
čariešnje, hruške, jabuke. 
Vsake sort vonje so se oku- 
ole čule. Počas, počas an 
perja so začele oblačit var- 
he. Od zdol, dol z doline, 
pom lad je  paršla  na naše 
bregi an za tega, ki pozna 
drievja je  bluo lahko zasto- 
pit, kje so bukve, dobje an

druge sorte.
Kar me je narbuj preču- 

dvalo so ble vonje od cveti: 
niesan biu viervu, de jese
nove cvetje je  takuo lepuo 
an vonjavo; san biu pozabu 
lepoto cvetja od nagnoja (je 
armeno) an od arkacije (je 
bielo), vse kupe tu velike 
grozde; an desetine an de
setine drugih rože, ku suzi- 
ce, papežove medaje, pete- 
linčiči an takuo napri.

Narlieuš vart je  tisti, ki 
sam par sebe zraste. Skoda, 
de za nomalo cajta trava se 
previe uzdigne an se bo vi
delo, de na bo posiečena.

Od začetka pom ladi te 
zapuščene sanožeta so ku 
angleški travniki (prato in
glese), potlè kar preraste se 
vidi pa par vič krajev zara
ščeno.

Ce se o b a rn e n  v id in  
okuole an okuole vse zele
no, zelenjava nova, mlada, 
čista, ki je  obliekla vregi an 
vidin hosti od akacije , ki 
malajo po bielin velike ko
se. Gor na varhu, vesoko, 
je  pa M atajur šele odzad, 
samuo zdaj začenja se videt 
nova travica, ki gleda preo- 
magat to stare nasečje... Pa 
za kajšan dan an te veliki 
jinak se bo oblieku po no- 
vin an se bo kazu po dele- 
čin kakuo je liep, kakuo je 
zelen , kakuo vabi gorske 
prijatelje h sebe za jim  po
kazat od vesokega, kuo so 
zelene naše doline an gori
ce, kuo je  čedna naša Bene
čija, kuo se na zgreši tek ki 
jo pride obiskavat an uživat 
nje (semplici) bogatije, an 
de potardi z nami “Kuo so 
zelene an ročne naše nedi- 
ške doline”.

JM

GRMEK

Topoluove - Rosazzo 
Zbuogam Emma

Po kratki pa hudi bolie- 
zni je  v nediejo 27. m aja 
ponoč du Spitale v Vidme 
umarla Emma Filipig, udu- 
ova C ristancig . Im iela  je  
78 liet.

Emma je bla Tamažova 
iz Topoluovega. Je bla šele 
otrok, kar je  hodila h žlahti 
dol v Laške an tle je  zapo- 
znala tistega, ki potlè je  ra- 
tu nje mož.

O dkar se je  ožen ila  je  
živ iela  v Rosazzo, pa nje 
rojstna vas ji je  bla nimar 
par sarcu.

Za njo jočejo  nje otroc 
V ilm a , S ilv a n o , B ru n a , 
Ada an Mauro, nevieste an 
zeti, nje devet navuodi, za
pustila je  tudi dva majhana

pranavuoda. V veliki žalo
sti so tudi sestra Rom ilda 
an bratje Marcello an Bru
no an vsa žlahta.

Em m i sm o da l z ad n ji 
pozdrav v torak 29. maja v 
Abazii di Rosazzo. Za njo 
smo molili trije duhovniki, 
m onsinjor Piani iz Ločni- 
ka, ki ji je v žlahti, jo  je le
puo pozdravu po taljansko, 
po laško an tudi po slovi- 
ensko.

Zveri nac 
Zapustu nas je  
Franc Sudatu

V videmskem Spitale je  
umaru Francesco Vogrig - 
Franc Sudatu po domače. 
Imeu je 69 liet.

F ra n c , k i je  b iu  o stu  
uduovac, je  konc febrarja 
zgubu hišo. Tisti dan je  po 
naših  vaseh  padu  sn ieg , 
močan mraz je partisku an 
ku vsi, tudi on je  močnuo 
kuru v hiši. V cem ine je  
začelo goriet an čeglih so 
hitro parskočil na pomuoč 
vasnjani an prostovolni ga
silci (vigili volontari) gar- 
m iškega kam una an potlè 
tudi gasilci iz Vidma, hiša 
je  b la  hudo poškodvana. 
Tisto vičer so pejal v špi- 
tau tudi Franca an od tek- 
rat se nie vič vamu damu.

Na telim svietu je  zapu

stu brate, sestro, kunjade, 
navuode an drugo žlahto.

Venčni m ier bo počivu 
na Liesah, kjer je  biu njega 
pogreb v saboto 2. junija.

PODBONESEC

Ofjan 
Smart parlietne lene

Tudi v Ofjane smo zgu
bil adno našo ženo. Za ni
m ar nas je  zapustila A go
stina Floram . U čakala je  
puno liet, 93.

Agostina je  bla Lukove 
družine an se je takuo do
bro daržala, de je sama Zi- 
v iela. N a telim  sv ietu  je  
zapustila  hči M arto, zeta 
D ante, navuode A lessan
dra s Paolo, Marijo, Marja 
s Tatjano, pranavuode Ele- 
no, Manfredija an Gioele.

Za ji dat zadnij pozdrav 
smo se zbrali v Landarje v 
četartak 31. maja.

D ru ž in a  Zeli z a h v a lit 
m ied iha  V ito  C avalla ro , 
infermijere an žene, ki die- 
lajo za Gorsko skupnost an 
ki so lepuo skarbiel za njo.

I fam iliari desiderano 
ringraziare il dottor Vito 
C avallaro, M ira, G abri
ella e tutto il personale  
d ell’assistenza inferm ie
ristica domiciliare di San 
Pietro al Natisone per le

am orevoli cure prestate  
alla loro cara A gostina  
Floram di Pegliano.

Ofjan - Avstralija 
Pogreb

V p an d ie jak  4. ju n ija  
smo dal v Landarje naš za
dnji pozdrav naši vasnjan- 
ki, ki je  živiela po sviete, 
pa je  želiela počivat venčni 
m ier tle dom a. Je M aria 
Cernoia. Imiela je  67 liet. 
Ž iv iela  je  v A vstra liji, v 
kraju Dandenong an tam je 
umarla v nediejo 20. maja.

Nje družina jo  je  parpe- 
jala damu an takuo, ki smo 
napisal, v pandiejak so jo  
p o d k o p a li v dom ači z e 
mlji.

V žalost je  pustila brata 
E tto r ja , se s tre  P in o  an 
A dele, kunjada, navuoda 
an drugo žlahto.

SPETER

Bečja 
Žalostna novica

Zavojo hude boliezni je  
še mlada umarla Silvia Fi- 
or, poročena Catalano. Sil
via, ki so jo  vsi klical M i
rella, je  imiela 60 liet.

Za njo jočejo mož V it
torio, sin Nunzio s Claro, 
mama, kunjadi, navuodi an

vsa žlahta.
Na nje p o g reb u , k i je  

biu v Spietre v pandiejak 
4. ju n i ja  p o p u d an  se je  
zbralo puno ljudi za ji dat 
zadnji pozdrav.

SVET LENART

Ješičje
Oblietinca

V to rak  12. ju n ija  bo 
štier lieta, odkar nas je  za 
n im ar zapustu  naš d rag i 
Paolo Predan - Tamažu.

Z veliko ljubezn ijo  an 
žalostjo se ga spom injajo 
žena Anica, sin Tomas, hči 
Sonja an vsi tisti, ki so ga 
imiel radi.

Paolo na manjka samuo 
njim , m anjka vasn janom  
an parjateljam , saj je  biu 
zaries tak mož, ki vsak bi 
ga teu imiet za parjatelja.

jih prave...
Čariešnje so zdrie- 

le te lega ca jta  an ku 
vsi otroc, tudi Perinac 
an Terežinca sta šla z 
n jih  p le te n ič ic o  j ih  
targa. K adar Terežin
ca  je  p a rn es la  dam u 
puno  p le ten ič ico  ar- 
dečih an bielih čarie- 
šn ji n je  m am a  jo  j ’ 
p o p raša la , k je  j ih  je  
ušafa la  tarkaj an ta 
kuo lepuo zdriele.

- P e r in a c  m e je  
pejù gor v njih ronk, 
kjer im ajo ’no veliko 
čariešn jo , is t sem  se 
spliezla gu njo an sem 
napunla  telo  p le ten i
čico.

- Oh m oja nadužna 
Terežinca, al vieš, de 
Perinac je  an furbac. 
Te je  pošju napuošto 
gor v čariešnjo, de ti 
bo od zdol gledu mu- 
tandince!

- Oh ne mama, mi 
jih  nie videu, zak ist 
sem buj m odra ku on. 
Priet, ku sem se splie
z la  g o r v č a r ie šn jo , 
sem jih  sliekla!!!

- G aspuod kolonel 
- je  jau kapitanih - ju - 
tre  zguoda  im am o v 
p ro g ra m u  an p o h o d  
gor do varha M ataju
rja , p a  tam  v o n e  je  
vse čarno an začenja 
že garm iet an se  hu- 
skat. Ce puojde velik 
daž, al puojdem o vse- 
glih?

- N e - je  pov ied u  
ko lo n e l - če  zg u o d a  
bo daž preložem o po
hod za popudan.

- An če bo daž po
pudan?

- N u kapitanih, na 
stuojmo se zgubjat tu 
m alenkosti: če puode 
daž popudan, prelože
m o pohod pa za zgu
oda!

***
Grofica je  bila šele 

m lada an liepa, pa nje 
m ož je  biu že nom alo 
par lieteh an je  im eu 
tu pam et sam uo jago  
čez dan an poker po
noč. Takuo, de buoga 
g ro fica  za se  n a  ču t 
pru sam a je  nosila za 
sabo spat nje pisiča. 
Pa kadar an dan je  za
gledala njih m ladega 
hlapca, ki je  plavu v 
bazenu, g a je  poklica
la v kam bro an pošja- 
la proč pisiča. Nadu- 
žni hlapac jo  j ’ gledu 
vas ardeč tu gobac.

- B en  n u , k a j n a  
nardiš nič?

- Kaj imam narest?
- Nardi manjku ku 

pas: bu, bu, bu.

Jih nie bla pru puna 
koriera, an škoda za tiste, 

ki nieso mogli iti. Pa tisti, 
ki so šli so bli zaries 

zadovoljni, sodisfani. 
Guormo od liepega izleta, 

ki ga je organizala 
proloco Vartača iz 

Sauodnje v Mirabilandio.
Sli so v saboto 2. junija.
Sevieda, narvič je bluo 

otruok an mladine, pa tudi 
tisti, ki so nomalo buj par 
lieteh, so se dobro imiel. 

Med ’no “maravejo" 
an drugo so imiel cajt tudi 

se parstavt 
za spominsko fotografijo



1 n o v i m a ta  j u r____________________________________________  ,
X  Četrtek, 7. junija 2001 O Ì l d K d

“An naša ta mala 
seje oženila...”
V Mihielnovi družini v Marsine šest čeče je  parpejalo zeta

kraj” takuo, ki se je  pravlo 
ankrat an takuo, ki so želiel 
mame an tata od nimar.

N oviča je  M ichela Go- 
renszach. Iz M arsina je  Sla 
dielat v Nemčijo an gor je

ušafala tudi moža! Se klice 
Thomar Kòster. Za se ože
nit sta paršla na duom no
vice an njih “ja ” ga je  po- 
žeg n u  na p o d b o n ie šk em  
kamunu kunjad od M iche

le, Sindak Piergiorgio D o
meniš.

V Mihielnovi družini so 
ble vse žene, mama an šest 
CiCice. Njih tata an mož, ki 
na žalost je  že umaru, za se

na Cut “ in m in o ran za” je  
imeu obiešeno v hiši foto
grafijo, kjer so bli njega ze
ti! Skoda le, de nie vidu an 
te zadnjega.

Na fotografijah videm o 
telo lepo družino: blizu no
vice Michele je  mama Pia, 
s C eparne ro k e  pa  so Se

F ran ca , O rn e lla , C h ia ra , 
Alba an Claudia.

N a drugi fo tografiji v i
demo pa novice. Njim  jim  
Zelm o v e se lo  an sreC no 
skupno življenje, an de bi 
se pogostu vraCal damu po- 
zdravjat družino an parjate- 
lje.

Mama Pia 
an nje 

liepa “tribù”

“A n naša te m ala se je  
oženila!” so nam jale Mihi- 
e lnove sestre  iz M arsina, 
kar so nam  parnesle fo to
grafije  od poroke. Je šest 
sestri an seda so vse “par

DREKA SPETER
doh. Maria Laura
Kras: v sriedo od 11.00 do 11.30 
Debenje: v sriedo ob 15.00 
Trinko: v sriedo ob 12.00

GRMEK

doh. Lucio Quargnolo 
Hlocje:
v pandiejak, sriedo an 
četartak ob 10.45

doh. Maria Laurà 
Hlocje:
v pandiejak od 11.30 
do 12.00 
v sriedo ob 10.00 
v petak od 16. do 16.30 
Lombaj: v sriedo ob 14.00

PODBONESEC

doh. Vito Cavallaro 
Podbuniesac:
v pandiejak od 8.30 do 10.00 
an od 17.00 do 19.00 
vsried an petak 
od 8.30 do 10.00 
v četartak od 17.00 do 19.00 
Carni varh:
v torak od 9.00 do 11.00 
Marsin:
v četartak od 15.00 do 16.00

SREDNJE

doh. Lucio Quargnolo 
Sriednje:
v torak an petak ob 10.45

doh. Maria Laurà 
Sriednje (Oblica) 
v četartak od 10.30 do 11.00 
Gorenji Tarbi: 
v torak od 9.00 do 10.00 
včetartakodl 1.30 do 12.00

doh. Tullio Valentino 
Spietar:
v pandiejak an četartak 
od 8.30 do 10.30 
v torak an petak 
od 16.30 do 18. 
v saboto od 8.30 do 10.

doh. Pietro Pellegriti 
Spietar:
v pandiejak, torak, četartak, 
petak an saboto 
od 9.00 do 10.30 
v sriedo od 17.00 do 18.00

doh. Daniela Marinigh 
Spietar:
od pandiejka do četartka 
od 9.00 do 11.00 
v petak od 16.30 do 18.00 
(tel. 0432/727694)

PEDIATRA (z apuntam entam ) 

doh. Flavia Principato 
Spietar:
v sriedo an petak 
od 10.00 do 11.30 
v pandiejak, torak, četartak 
od 17.00 do 18.30 
tel. 727910 al 0339/8466355

SVET LENART
doh. Lucio Quargnolo 
Gorenja Miersa:
v pandiejak, torak sriedo, 
četartak an petak od 8.15 
do 10.15
v pandiejak an četartak tudi 
odi 7.00 do 18.00

doh. Maria Laurà 
Gorenja Miersa:
v pandiejak od 8.30 do 10.00 
a nod i  7.00 do 18.00 
v torak od 10.00 do 12.00 
v sriedo od 8.30 do 9.30 
v četartak od 8.30 do 10.00 
v petak od 17.00 do 18.00

novi matajur
Tednik Slovencev videmske pokrajine

SOVODNJE

doh. Pietro Pellegriti 
Sauodnja:
v pandiejak, torak, četartak 
an petak od 10.30 do 11.30 
v sriedo od 8.30 do 9.30

Za vse tiste bunike al pa judi, ki 
imajo posebne težave an na 
morejo iti sami do Spitala “za pre- 
lieve”, je na razpolago “servizio 
infermieristico” (tel. 727081). 
Pridejo oni na vaš duom.

Odgovorna urednica: JOLE NAMOR 
Izdaja: Soc. Coop NOVI MATAJUR tr i .  
Predsednik zadruge: MICHELE OBIT

Fotostavek in tisk: PENTAGRAPH s.r.l. 
Videm / Udine

R edazione: Ulica Ristori, 28 
33043 Cedad/Cividale 

Tel. 0432-731190 Fax 0432-730462 
E-mail: novimatajur@spin.it

Reg. Tribunale di Udine n. 28/92

N aročnina-A bbonam ento
Italija: 52.000 lir 

Druge dr2ave: 68.000 lir 
Amerika (po letalski posti): 110.000 lir 
Avstralija (po letalski posti): 115.000 lir

Postni tekoči raCun za Italijo 
Conto corrente postale 

Novi Matajur Cedad-Cividale 18726331

Za Slovenijo - DISTRIEST 
Partizanska, 75 ■ Sežana Tel. 067 - 73373 
Ziro raCun SDK Sežana St. 51420601-27926 

Letna za Slovenijo: 5.000 SIT

Včlanjen v USPI 
Assodato aH'USPI

CERCO

casa o a p p a rta 
m ento in affitto  
nelle Valli del 
N atisone, p o ss i
bilmente in luogo 
tranquillo e soleg
giato.
T elefon are  ore 
pasti al num ero  
0432/751303.

VENDESI 
frazione fondovalle 
Valli del Natisone 
casa monolocale di 
testa , id ea le  per 
single o coppia. 
Possibilità rateizza- 
z ion e. T el. a llo  
0432/732474 (infor
mazioni dopo presa 
visione).

Dežurne lekarne /  Farmacie di turno
OD 9. DO 15. JUNUA 

Skrutove tel. 723008 
Cedad (Fontana) tel. 731163

Zaparte za počitnice /  Chiuse per ferie
Premaijag: od 11. do 24. junija

Ob nediejah in praznikah so odparte samuo zjutra, za ostali čas in 
za ponoC se more klicat samuo, Ce riceta ima napisano »uigente«.

dan an celo viCer! Ku ’na 
prava poroka. An tudi v i
det, ki ljudi jih imajo radi, 
jim  da kuražo za iti le napri 
takuo, de kar jih bo petde
set, po senjam še buj velik!

V telih  petandvajst liet 
skupnega življenja Guerri
no an Iole sta im iela tudi 
otroke, dva puoba: Gianni 
an Roberto. An muorejo bit 
veseli, zak imajo tudi pri
dno neviesto, Stefanio, ki

jim  je nimar blizu an jim  je 
o rg an iza la  tel sen jam  za 
njih srebam o poroko. Iole 
an Guerrino, vse narbuojše 
vam Zelmo tudi mi.

PS: ’No rieC se na smie- 
mo pozabit napisat. Iole an 
Guerrino Zeljo zahvalit vse 
tiste, ki so se kupe z njim 
veselil an nardil vse, kar je 
bluo moC, za de praznova
nje za njih srebamo poroko 
bo takuo lepuo.

za IoleSrebama poroka
Smo bli radoviedni vie-

det, zaki tarkaj ljudi se je  
zb ie ra lo  v Spie tre  v v e li
kem  hram u, kjer tazdol je  
’na delavnica, an laborato- 
rjo. Bluo je  v petak 1. jun i
ja . A l se k a jšan  žene? je  
kajšan vprašu. A n je  bluo 
pru  tak u o ... Io le  P redan , 
T a m a ž o v a  iz  JešiC ja  an 
Guerrino Trinco iz Ruonca 
sta petandvajst liet potlè še 
ankrat ponovil njih ljube- 
zan an se jal “ja ” dan dru
gem u . P razn o v a l so n jih  
s re b a m o  p o ro k o , n o zze  
d ’argento.

Petandvajst liet... an pari 
vCera. Potlè, ki so se jal še 
ankrat “ja ”, so imiel pa ve
se lico . Z b ra lo  se je  puno 
ljudi, nih dviestuo!, an se
njam je šu napri cieu popu-

an Guerrina
Miedihi v Benečiji


